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VSI ZA SEJEM 
«ALPE-ADRIA»

Danes nikdo več ne razprav
lja o koristnosti mejnega sej
ma «Alpe-Adria», ne na tej ne 
na oni strani. Razmeroma v 
kratkem času so namreč že sa
mi poslovni zaključki pod okri
ljem tega sejma pokazali da je 
bila zamisel sejma, ki bi izven 
splošnega trgovinskega sporazu
ma med Italijo in Jugoslavijo 
ustvaril možnost za razširitev 
trgovinske izmenjave med mej
nimi deželami, pravilna in ko
ristna za gospodarstvo obmejnih 
predelov Italije, Jugoslavije in 
Avstrije. Ti bi bili brez teh 
posebnih ugodnosti obsojeni na 
gospodarsko mrtvilo. Ka.j bi to 
pomenilo vemo še posebno prav 
v Trstu in Gorici, v dveh go
spodarskih središčih, ki bi ob 
zapiranju gospodarstva na poli
tični meji ostala brez gospodar
skega zaledja

Odziv trerovcev na sejem «AJ- 
pe-Adria» je glede njegovih ko
risti najbolj zgovoren. Vsako le
to prekaša obseg zaključenih 
pa tudi realiziranih kupčij sploš
no dovoljeni kontingent. Za le
to 1983 je bilo treba povišati 
celotni kontingent od 2 mili
jard na 2,050 milijarde. lir (v 
vsako smer); za sejem leta 1964 
so sklenjeni vezani posli dose
gli 100 odsto, a za leto 1965 je 
bilo sklenjenih toliko poslov, 
da so pristojne oblasti v Rimu 
in Beogradu povišale celoten 
kontingent od 2 na 2.4 milijar
de lir.

Na podlagi dosedanjih isku- 
šenj «na terenu« prihajajo ope
raterji s te in one strani na 
dan z raznimi predlogi za iz
popolnitev samega postopka pri 
sklepanju in uresničenju kup
čij. V eni izmed zadnjih šte
vilk smo poročali o želji, ki je 
bila izražena na zadnjem se
stanku odbora tržaške delega
cije Italijansko - jugoslovanske 
zbornice v Milanu, da bi se 
namreč kupčije realizirale pc 
načelih ustroja samega sejma, 
in sicer brez vmešavanja de
viznih oblastev z jugoslovaske 
strani; ker gre že tako za ve
zane posle (neke vrste zajam
čene kompenzacije), naj bi ju
goslovanski uvoznik lahko svo
bodno izkoristil znesek, ki ga je 
plačal italijanski uvoznik (nje
gov partner) za uvoz iz Jugo
slavije pri denarnem zavodu 
Banca dltalia. Deloma, to je za 
20 odsto zaključenega posla, 
lahko jugoslovanski uvoznik že 
svobodno izkoristi za uvoz iz 
Italije, in sicer za uvoz blaga 
široke potrošnje.

Prav ta predlog potrjuje prak
tičnost želje, ki so jo že več
krat izrazili na jugoslovanski 
strani, da bi sejmu «Alpe-Adria» 
zagotovili večjo avtonomnost s 
tem, da bi se poravnava poslov, 
sklenjenih na tem sejmu, izvr
šila po avtonomnem računu 
(kakor med Jugoslavijo in Av
strijo) ter bi vezanje poslov ni
ti ne bilo potrebno.

Praksa je tudi pokazala, da 
sedanje pravilo, da morajo tr
govci skleniti kupčije med sa
mim sejmom in v kratkem ča
su po njem, močno ovira ures
ničenje poslov. Jugoslovanska 
podjetja predlagajo, da bi se 
posli lahko sklepali vse leto. od 
sejma do sejma. Svoj predlog 
utemeljujejo takole: Trgovcem 
ni lahko predvidevati tudi le
to naprej, kakšno blago bo po
trebno za trg. v resnici se po
sli zaključujejo že med sej
mom, realizirajo pa lahko mno
go kasneje, ko se konjunktura 
na trgu že spremeni in morda 
ni na trgu niti več povpraše
vanja po takšnem blagu Zato 
morajo pogosto trgovci menjati 
vrsto blaga, za katero se je pr
votno glasila pogodba in vča
sih se trgovec sploh odpove 
zaključenemu poslu in stopi na 
njegovo mesto drugi. Koliko 
®krbi, tekanja in zgube časa 
i16 za vsem tem, vedo povedati 
Jank° samo trgovci

Očitno gre samo za ovire 
tehnične narave, ne torej za 
bistvo sejma, ki se bodo dale 
brez posebnih težav odstraniti 
na bodočih posvetovanjih med 
Predstavniki osrednjih oblasti, 
ki so sicer tudi ob drugih pri
ložnostih pokazale razumevanje 
za posebne gospodarske razme
re v obmejnem trikotu: Italija. 
Jugoslavija, Avstrija.

DANSKA OMEJUJE
PRAŠIČEREJO
Danski prašičjerejci so na mo

čan padec cen v začetku julija 
že odgovorili z vidno omejitvi
jo prašičereje. Konec avgusta 
so našteli za 5 odsto manj bre
jih svinj kot pred enim letom. 
Število prvič brejih svinj je pa 
nazadovalo celo za 17,5 odsto. 
Kljub temu je danska ponudba 
Prašičevine še vedno velika, šte- 
yilo pitanih svinj in prašičkov 
lle še vedno mnogo večje kot 
Pred enim letom. Sedaj so na
šteli 8,69 mil. prašičev, to je 
nad 500.000 l’ 6,5 odsto več kot 
Pred 12 meseci. (n)

KANADSKO ŽITO 
ZA KITAJSKO
v Kanadi se mudi kitajska 

gospodarska delegacija Kot je 
znano, zapade 31. julija 1966 po
godba med Kanado in Kitaj
sko, s katero so se Kitajci ob- 
Rezali, da bodo nabavili 187 mi
lijonov bušlov kanadske pšeni- 

Kitajci bi radi podpisali s 
Kanado nov sporazum, ki bi 
traiai več let kakor prejšnji

GOSPODARSTVO
CENA LIR 35 POŠT. PLAČ. V GOT. PETEK, 15. OKTOBRA 1965 SPEI). IN ABB. POSTALE GR. 11 TRST. UL. GEPPA 9 . TEL. 38-933

Se vedno odloča «klub desetih*
Kompromis med velikimi glede preosnove valutnega 
sistema - Nerazvite države potisnjene v ozadje

Letna skupščina Mednarodne
ga denarnega sklada in Svetov
ne banke v VVashingtonu se je 
končala, kakor je bilo pričako
vati — s kompromisom, koli
kor zadeva preosnovo medna
rodnega valutnega sistema, že 
predlog bivšega ameriškega dr
žavnega podtajnika Roose — o 
— katerem smo tudi v našem 
listu že nekajkrat poročali — je 
dal misliti, da bodo takšnega 
kompromisa res prišlo. Roosa 
ni namreč zahteval takojšnjega 
sklicanja mednarodne valutne 
konference, kakor jo je prvotna 
predlagala ameriška vlada, tem
več se je zadovoljil s predlo
gom, da bi poleg dolarja in fun
ta šterlinga, ki danes prihajata 
v poštev kot rezervni valuti, 
priznani tudi od drugih držav, 
ter igrata v mednarodnem va
lutnem sistemu oziroma prometu 
prvenstveno vlogo, dodali še no
vo plačilno enoto nekako po 
francoskem vzorcu; Francozi so 
namreč predlagali uvedbo nove 
valutne enote «CBU» (Composit 
Reserve Unit). Hkrati so Fran
cozi že pred zborovanjem v VVa
shingtonu nastopili proti skli
canju mednarodne valutne, kon
ference, češ da je treba ves pro
blem najprej proučiti in doseči 
o njem sporazum ter šele nato 
s sporazumom priti na med
narodno konferenco.

V bistvu so zdaj v VVashing
tonu sprejeli ta predlog, saj 
so «klubu desetih« (v tem so 
predstavniki industrijskih držav- 
Združenih ameriških držav, Ka
nade, Velike Britanije, Švedske, 
Japonske, Zah. Nemčije, Franci
je, Italije, Nizozemske in Bel
gije), zaupali nalogo, da do 
februarja 1966 na novo prouči 
vprašanje preosnove mednarod
nega valutnega sistema in likvid
nosti ter iznese ustrezne pred
loge.

V klubu so predstavniki dr
žav, ki so doslej nastopale gle
de preosnove valutnega sistema 
z različnimi predlogi, kakor 
Združenih ameriških držav in 
Francije; v njem naj bi torej 
prišlo do predhodnega spora
zuma. Dosedanji razplet kaže, 
da pripada — pač pa volji fi
nančno močnejših držav — odlo
čilna vloga razmeroma majhne
mu številu industrializiranih dr
žav, medtem ko ni doslej raz
meroma veliko število ostalih 
članov Mednarodnega denarne
ga sklada, ki jih je kar 93, prav
zaprav prišlo do prave besede. 
V njihovem imenu je na skup
ščini v VVashingtonu govoril med 
drugimi tudi predstavnik Av
stralije, finančni minister Har- 
ry Holt; njemu se je pridružil 
tudi španski trgovinski minister 
Garciamonco. Tudi nekateri po
membni zahodni listi so mne
nja, da je takšna odločitev pra
vilna, da torej odločajo samo 
bogate države, ne pa države v 
razvoju, ki so po večini zadol
žene ; odločajo naj tisti, ki po
sojajo denar — upniki, ne pa 
dolžniki. To naj bi bil po mne
nju— hamburškega tednika «Die 
Zeit«. «realizem».

Poleg te delitve na razvite 
in nerazvite države se je po
kazala med razpravo v New 
Torku tudi razlika v pogledih 
med industrializiranimi "drža
vami. Tako npr. sta si bili gle
dišči francoskega finančnega 
ministra GISCARDA D’ESTAIN- 
GA in predsednika Nemške 
zvezne banke KARLA BLES- 
SINGA podobni, kolikor sta oba 
zahtevala previdnost glede vpra
šanja mednarodne likvidnosti. 
Povečanje likvidnosti bi po nju
nem mnenju predstavljalo ne
varnost- inflacije v državah dolž- 
nicah. Blessing je zahteval o- 
strejšo valutno politiko v po
sameznih državah, medtem ko 
je nastopil Giscard d’Estaing 
proti povečanju likvidnosti, in 
sicer v skladu z de Gaullovo 
politiko, češ da bi s poveča
njem likvidnosti samo dobro
hotno pokrili šibkost dolarja

Predstavniki Združenih ameri
ških držav in Velike Britanije 
so na zborovanju predstavljali 
drugo skupino v klubu desetih. 
Američani so za čim hitrejšo 
izvedbo mednarodne denarne 
preosnove, seveda v smislu nji
hovih načrtov. Povečanje li
kvidnosti bi bilo v prid tudi 
Veliki Britaniji, ki preživlja 
krivo. Američani so, kakor re- 
rečeno, za uvedbo nove plačilne 
enote, ki bi obstajala poleg do
larja in funta. Ta nova enota 
kakor si jo je zamislil bivši 
državni podsekretar Roosa, bi 
igrala v mednarodnem plačil
nem prometu med emisijskimi 
bankami veliko vlogo; oslanjala 
bi se na vloge (vplačila) v sve
tovni trgovini najvažnejših dr 
žav.

Tudi na zborovanju v New 
Torku je prišlo do izraza na 
sprotujoče si gledišče glede po 
trebe po povečanju denarne li
kvidnosti. Francozi in Nemci so 
prepričani, da je današnja ko 
ličina likvidnosti pravzaprav 
zadostna; Francozom je pred 
vsem na tem, da se prekine 
dosedanja prevladujoča vloga 
dolarja v mednarodnem pro
metu. Od tod tudi predlog 
znanega francoskega finančni 
ka m valutnega reformatorja 
Jacpuesa Rueffa, ki je tudi de 
Gaullov svetovalec v valutni h 
zadevah, predlog namreč naj 
bi Združene ameriške države 
in Velika Britanija prostovolj
no poravnale svoje primanjklja
je v plačilni bilanci. Rueff me

ni očitno na to, da bi poravna
va ameriškega primanjkljaja v 
plačilni bilanci imela za posle
dico veliko zmanjšanje dolar
skih rezerv pri emisijskih ban
kah drugih držav. Vloga dolar
ja v mednarodnem plačilnem 
sistemu bi se s tem okrnila

Gligorov o zapostavljanju 
nerazvitih držav

Zvezni tajnik za finance Ki- 
ro Gligorov, ki je vodil jugoslo
vansko delegacijo na zasedanju 
Mednarodnega denarnega skla
da ir. mednarodne banke v "VVa
shingtonu — v tej je bil med 
drugimi finančniki tudi repu
bliški tajnik za finance Miloš 
Oprešnik — je dal daljšo izja
vo o poteku vvashingtonskih 
posvetovanj dopisniku ((Tanju
ga«. Dejal je, da ostane pomanj
kanje finančnih sredstev za raz
voj razvijajočih se držav na
vzlic delnemu napredku še ved
no najtežavnejše vprašanje 
Mednarodno združenje za raz. 
voj, ki podeljuje kredite nera
zvitim državam, ima na volio 
samo 75 milijonov dolarjev; 
ta denar je prejelo od Medna
rodne banke, in sicer predstav. 
1 ja njen dobiček v lanskem le
tu Glavni ravnatelj mednarod
ne banke George D. Woods si 
zaman prizadeva, da bi razvite 
države prepričal, da bi dale na 
voljo več denarja. Obresti za 
kredite so zelo visoke in se gib
ljejo okoli 6 odstotkov. Vpraša
nje prezadolženosti držav v raz
voju je čedalje težje. Že sedaj 
so odplačila najetih kreditov 
večja kakor priliv kapitala v 
države v razvoju. Vzrok je tre
ba iskati v prizadevanju indu
strijskih držav, da bi prodaja
le industrijsko opremo pod ne
ugodnimi, srednjeročnimi kredi 
ti, na podlagi katerih države v 
razvoju ne morejo doseči likvid
nosti pri plačevanju.

Skoraj nič ni bilo storjenega 
za to, da bi se zmanjšale carin
ske pregrade za uvoz iz držav 
v razvoju, razširil trg in zbolj
šala plačilna bilanca. Na drugi

strani imamo opravka s težnjo 
za upadanjem cen surovinam, 
ki jih izvažajo države v raz
voju. Rešitev vseh teh proble
mov zahteva širše sklepe s 
strani Mednarodne banke za 
obnovo in razvoj.

Gligorov je dejal, da je pro
blem mednarodne likvidnosti in 
zagotovitev takoimenovanih re
zervnih valut za normalen raz
voj trgovine in mednarodnih 
plačevanj prevladoval na le
tošnjem zasedanju Mednarodne
ga sklada. Vsekakor države v 
razvoju branijo stališče, da za
devajo problemi denarne likvid
nosti tako razvite kakor tudi 
nerazvite države, tako članice 
kakor tudi države, ki niso čla
nice sklada, npr. socialistične 
države. Vse bolj se zastavlja 
vprašanje, ali se ne bi modo 
to spremeniti v enega najpo
membnejših virov za gospodar
sko nerazvite države. S plas
majem teh sredstev v investi
cije držav v razvoju bi lahko 
urediti denarno likvidnost na 
svetu.

Velika zadolžitev 
držav v razvoju

Na letni skupščini Svetovne 
banke je predsednik George D. 
Woocis ugotovil, da je znašal 
mednarodni neporavnani dolg 
držav v razvoju leta 1958 nekaj 
manj kakor 10 milijard dolar
jev, leta 1964 pa je dosegel že 
33 milijard dolarjev. Medtem 
so se obresti povišale, povečala 
se je s tem tudi zadolžitev_ na 
kratek rok. Zadolžene države 
potrebujejo zato več denarja 
za odplačilo dolgov. Vsota, ki 
jo potrebujejo države za odpla
čevanje dolgov na leto, se je 
v času od 1965 do 1964 pove
čala čez štirikrat, in sicer od 
800 milijonov dolarjev na 3,5 
milijarde dolarjev. Zadolžene 
države so tako zašle v veliko 
finančno stisko. Svetovna ban
ka proučuje to vprašanje na 
zahtevo mednarodne Konferen
ce za trgovino in razvoj.

Sedanji denarni sistem 
sloni na primanjkljajih

«New-Tork Times* podaja je
drnato različna gledanja posa
meznih držav na vprašanje pre
osnove mednarodnega valutne
ga sistema:

Finančni ministri vodilnih 
industrijskih držav so sklenili, 
da bodo pretresali reformo ob
stoječega mednarodnega valut
nega sistema. Toda morajo se 
šele sporazumeti, o čem je po
treba izvesti reformo.

Po mišljenju Združenih držav 
in Anglije je problem v tem, da 
zagotovijo svetu veliko rezervo 
likvidnosti: zlata, valut in kre
ditov, da bi zagotovili nadalj
nje širjenje trgovine in gospo
darski razvoj. Obe državi se 
bojita, da bo nastopilo pomanj
kanje likvidnosti kakor hitro 
bi odpravili svoje p rimanj kij a- 
ie, ki so bili po drugi svetovni 
vojni najvgčji vir mednarodnih 
rezerv. Zategadelj pritiskata, da 
bi se izpeljala reforma, ki bi 
poskrbela za druge vire, ki bi 
dopolnili rezerve, ki so zdaj v 
veljavi.

Francoski in drugi Evropejci 
gledajo na reformo z drugačne
ga vidika. Oni prihajajo z ar
gumenti ,da sedanji sistem do
voljuje naključno tveganje in 
preveliko ustvarjanje likvidno
sti, ker temelji na primanjklja
jih, v katere sta zašli ZDA in 
Anglija. Zaradi tega Evropejci 
ne mislijo, da bi morala refor
ma naprtiti še velik nov doda
tek k sedanjim rezervam. Fran
cozi pa celo argumentirajo, da 
bi novi vir moral pravzaprav 
zamenjati in ne oa dopolniti 
dolar in funt. Njihovi sosedje 
v Evropi se ne spuščajo tako 
daleč, ampak hočejo le podvre
či sedanji mehanizem strožje
mu nadzorstvu, da bi se zava
rovali pred tem, da ne bi bila 
likvidnost prevelika in tudi ne 
prepuščena naključju.

Mi verujemo, da je anglo-ame-

LADJEDELSKA ŠOLA

«JOSEF RESSEL«

Kmalu' za Desauom opazimo 
velika območja, ki jih je pre
plavila reka Laba, onstran mo
stu, pod katerim se pozibavajo 
številne rečne ladje, pa se u- 
stavimo v Rosslauu, kjer so tudi 
rečne ladjedelnice. Tu deluje la- 
djedelniška šola «JOSEF RES
SEL«, ki je torej posvečena v 
spomin slavnega izumitelja la
dijskega vijaka, strokovnjaka za 
pogozdovanje našega Krasa in 
vnetega borca za napredek Tr
sta kot pomembne morske luke. 
V avli je tudi zbirka raznih 
predmetov, ki spominjajo na 
slavnega izumitelja. Del teh 
predmetov je poslala pred ne
kaj leti ljubljanska mestna ob
čina šoli, ko se ie ta zanimala, 
kje bi se dalo najti gradivo o 
Resslovem življenju in delu. Ta 
razstava, ki mi *je sicer znana 
le s fotografije, naj bi opozorila 
tudi Trst na njegovo dolžnost, 
da počasti na primeren način

riško stališče pravilno, ker po
udarja potrebo po dodatnem 
viru. Toda to stališče ne more 
zmagati v debati, dokler sta do- 
lir in funt še v primanjkljaju.

Johnsonova državna uprava 
je obljubila, da bo izločila pri
manjkljaj (v plačilni bilanci.) 
Dejansko je že nekaj napravi
la v tem smislu. Evropejci spo
minjajo na to, da je Kennedy- 
jeva uprava dosegla nekaj za
četnih uspehov, ne da bi se ji 
posrečila njena zaobljuba, da 
bodo dolarji postali redkejši. 
Dokler ameriška uprava ne do
seže tega cilja, ne bo mogla Ev
ropejcev prepričati, da je po
trebno izpeljati reformo, A Ev
ropejci bodo še nadalje modro
vali o svojih razlikah, namesto 
da bi dosegli skupen sporazum.

Prvi pogoj za reformo ie ta, 
da opravijo primanjkljaj do
larja. Imamo take, ki trdijo da 
ako pristrižejo dolarje, bo to 
škodovalo državam v razvoju 
in pripeljalo do mednarodne 
denarne krize. O tej tezi se da 
prav tako razpravljati kot o 
evropskem stališču, da ie pre
več likvidnosti v svetu. Eno dr
ži, da hočejo Evropejci sodelo
vati, če preti kriza. Odločili bi 
se pa za nroučevanje reforme, 
če bi in kadar bi nehal pri
manjkljaj.

ŽE 10 MILIJONOV
V OLKS W AGN O V
Tovarne zahodnonemške av

tomobilske družbe Volksivagen 
so do 15. septembra letos izde
lali natanko 10 milijonov vo
zil. Predsednik družbe H. Nord- 
hoff je ob tej priložnosti de
jal, da izdelajo njegove tovar
ne 7.000 avtomobilov na dan 
in da jih vse prodajo v go 
tovini. Po njegovem mnenju 
se bo povpraševanje po vozilih 
znamke Volkswagen še pove
čalo.

Prof. VI. Murko:
(s spomenikom ali ulico) spo
min moža, ki si je pridobil 
toliko zaslug za Trst, da jih 
pričenjajo priznavati tudi urad
ni in znanstveni italijanski krogi.

Pred Berlinom opazimo še na 
severu nekdanje bivališče pru
skih vladarjev POTSDAM z 
raznimi njihovimi gradovi, kjer 
so sklenili zavezniki leta 1945 
znani potsdamski sporazum o 
bodoči usodi Nemčije, ki pa še 
vedno čaka na sklenitev mirov
ne pogodbe.

Ob odhodu iz NDR želim na
vesti nekaj podatkov, zlasti o 
njenem gospodarstvu, medtem 
ko o zahodnonemškem tukaj 
nisem obširneje govoril, ker je 
v Italiji kot članici Evropske 
gospodarske skupnosti bolje zna
no kot vzhodnonemško. Seveda 
ti podatki ne morejo biti po
polni, ker bi to zahtevalo dalj
še bivanje, ne pa le kratko tran
zitno potovanje.

Zopet vznemirjenje 
zaradi ribolova na Jadranu
Sporazum začasno podaljšan - Pred pogajanji za revizijo
Sporazum o lovu italijanskih j 

ribičev v jugoslovanskih vodah 
je bil obnovljen pravočasno, to 
je pred potekom (31. avgusta 
1965). Dogovor je bil podalj
šan začasno, in sicer za dobo 
šestih mesecev, to je do 28. fe
bruarja 1966. Za ta čas veljajo 
isti pogoji kakor doslej. Italija 
plačuje v smislu dosedanjega 
sporazuma odškodnino 900 mili
jonov lir na leto. Sezona traja 
od 1. septembra do 30. aprila 
in od 1. marca do 28. avgusta, 
različno po conah.

Poslanec Massimo Aleši je na
slovil na vlado vprašanje, kaj 
namerava ukreniti, da bi se za
varovale pravice italijanskih ri
bičev na Jadranu. Odgovoril 
mu je podtajnik v ministrstvu 
zunanjih zadev naslednje:

Lahko vam zagotovim, da vi a. 
da pozorno sledi dejavnosti na
ših ribičev na Jadranu, zaveda
joč se težkih pogojev, s kate
rimi je nedvomno povezano to 
delo. Jugoslovanski zakon, ki 
ga omenjate, je bil objavljen 
pred nekaj tedni; pristojne u- 
prave so skupno proučile bese
dilo zakona in v ministrstvu zu
nanjih zadev so že bili neka
teri medministrski sestanki. Na
vezani so bili tudi stiki z jugo
slovansko vlado, da bi prišlo 
do izmenjave misli o uporabi 
novega jugoslovanskega zakona 
glede dela naših ribičev na Ja
dranu, da bi tako zavarovali 
pravice, ki so bile potrjene že 
s tradicijo glede na zemljepis
no lego tega morja.

Jugoslovanski zakon določa, 
da se jugoslovansko teritorial
no morje razteza na razdaljo 
10 morskih milj od obale in 
da obsega sosednji nadaljnji 
pas dve milji; jugoslovanski za
kon ni v nasprotju z določba
mi ženevske konvencije o teri
torialnem morju in sosednim 
pasom, ki predvideva, da sega
ta oba morska pasa 12 milj od 
obale. Da bi se izognili nepri- 
likam, ki bi nastale za naše 
pomorske organizacije, ki lovi
jo na Jadranu, smo predložili 
Jugoslaviji, naj to vprašanje in 
učinke novega jugoslovanskega 
zakona prouči v duhu sodelo
vanja in dobrega sosedstva, s 
katerim morajo biti prežeti od 
nosi med obema državama; v 
ta namen naj bi prišlo najprej 
do sestanka strokovnjakov. Naš 
namen je, da bi ob tej prilož
nosti izmenjali tudi misli z na 
menom, da bi se sedanji sp o 
razum o ribolovu v jugoslovan
skih teritorialnih vodah revidi 
ral ter tako odstranili vzroke 
nezadovoljstva, ki se pojavlja ta 
leta med našimi ribiči Odgovor 
pravi nadalje, da bo Italija na 
novih pogajanjih skušala dose
či izboljšanje pogojev za itali 
janske ribiče tudi z uskladit' 
vij o nadzorstva nad delom ri 
bičev. Z jugoslovanske strani so 
že pristali na to, da bi prišlo 
v prihodnjih mesecih do za 
devnih pogajanj.

Pogajanja o ribolovu 
so se že začela

Iz Beogradu poročajo, da so 
se v sekretariatu za zunanje za
deve pričela pogajanja o ribo
lovu italijanskih ribičev v ju
goslovanskih teritorialnih v o- 
dah. Italijansko poslanstvo vo
di pooblaščeni minister Giovan- 
ni Lucioili, jugoslovansko pa 
Zvonko Perišič, pooblaščeni mi
nister iz tajništva za zunanje 
zadeve. Italijanske zahteve se 
nanašajo na pravilnik o sporih, 
ki nastajajo na morju; na raz
širitev ribolova v Tržaškem za
livu; na obnovitev ribolova na

Sovjetske gospodarske 
preosnove v prihodnjem letu

Iz Moskve poročajo, da bo 
do v Sovjetski zvezi nedavne 
gospodarske preosnove, ki jih 
je sklenila vlada na podlagi 
mnenja centralnega komiteja 
sovjetske komunistične stranke, 
pričeli uvaiati v nekaterih po
djetjih prihodnje leto ter da 
bo do leta 1968 zaključeno u- 
vajanje teh preosnov v vsa po
djetja. V smislu zadnjih skle
pov centralnega komiteja in že 
izdanih odlokov sovjetske vlade 
bodo sovjetska podjetja svobod
nejše programirala svojo proiz
vodnjo in bolj računala z raz
položenjem na trgu To pome
ni, da ne bodo več tako strogo 
vezane na smernice od zgoraj, 
to je od centralnih upravnih 
oblastev.

Drugi sklepi centralnega ko
miteja in sovjetske vlade za
devajo področje novih industrij
skih ministrstev, nadalje spre
membe v sistemu planiranja, 
širša pooblastila posameznim 
republikam.

ZA GLAVNEGA UREDNIKA 
((IZVESTI J« je bil imenovan 
Lev N. Tolhunov, ki je pet 
let deloval v centralnem ko
miteju ter se zlasti bavil s 
položajem vzhodnoevropskih dr
žav. Pozneje je bil urednik 
rubrike vzhodnoevropskih držav 
pri «Pravdi». Do oktobra lan
skega leta je naloge glavnega 
urednika «Izvestij» opravljal zet 
Hruščova Aleksej I. Adžubej.

AMERIŠKI IZVOZ y
VZHODNE DRŽAVE
NAZADOVAL
Vrednost blaga, za katerega 

so ameriški operaterji v prvi 
polovici tega leta prejeli dovo
ljenje, da ga izvozijo v Sovjet
sko zvezo in druge vzhodnoev
ropske dežele, je dosegla 63 mi
lijonov dolarjev, torej mnogo 
manj kakor v prvem polletju 
1964, ko je znašala 361 milijo
nov dolarjev (lansko leto je 
šlo v prvi vrsti za velike koli
čine žitaric). V prvem trimeseč
ju je znašala 35, v drugem pa 
28 milijonov dolarjev. Upošte
vati oa je treba, da se gornji 
podatki nanašajo samo na bla
go. za katero so bila izdana do
voljenja, ne slede na to, ali je 
bilo to blago dejansko izvože
no. Večkrat se namreč dogodi, 
da se sklenjen blagovni soora- 
zum razveljavi zaradi raznih 
težav, ki nastanejo v poslova
nju med kupcem in izvoznikom.

Carine EGS ovirajo promet 
čez nemška pristanišča

Po zborovanju predstavnikov Hamburga in Bremena v Muenchenu
Za časa nedavne mednarodne | ki predstavljajo v Hamburgu 

prometne razstave v Mtinchnu i okoli eno tretjino, v Bremenu
so bile dane s strani predstav
nikov severnih pristanišč, ki si
cer nastopajo kot tekmeci ja
dranskih pristanišč nekatere po
bude, ki zaslužijo pozornost tu
di naših gospodarstvenikov.

Hamburški župan Engelhard 
in senator (minister) za prista
nišča in promet v Bremenu dr. 
Borttscheller sta na zborovanju 
dežel Hamburga in Bremena o- 
pozorila na povezavo koristi 
med pristanišči in ladjedelnica
mi ter celinskim prometom ozi
roma gospodarstvom. Oba sta 
bila mnenja, da postaja konku
renca na morju med plovnimi 
družbami nelojalna; hkrati pa 
je po njunem mnenju nujno po
trebno, da Evropska gospodar
ska skupnost zniža enotno ta
rifo navzven. To bi pripomoglo 
do dviga prometa čez zahodno- 
nemšlca pristanišča.

Lani je od celotne zahodno
nemške zunanje trgovine v vred
nosti 125 milijard nemških mark 
za 40 milijard mark prometa 
šlo čez Hamburg in Bremen 
Od lanskega izvoza iz Bavarske 
v vrednosti 7 milijard DM je šlo 
za 2 milijardi DM prometa čez

pa nad polovico celotnega pro
meta.

RAZMEROMA SKROMEN
PROMET IZ DRŽAV EGS
Bodoči razvoj prometa v o- 

menjenih severnih pristaniščih 
bo v veliki meri odvisen — ta
ko so ugotovili na zborovanju 
severnih pristanišč v Miinchnu 
— kako se bo razvila zunania 
trgovina Evropske gospodarske 
skupnosti s tretjimi državami v 
Evropi in pa tudi z vzhodnimi 
državami. Koristi Hamburga in 
Bremena so nujno povezane z 
vprašanjem evropske integraci
je. Zanimivo je, da samo 3.5 od
stotka prometa obeh luk odvede 
na promet z državami EGS. Na
sprotno, odpade okoli 10 odsto 
hamburškega prometa na blago 
iz Vzhodne Nemčije in drugih 
vzhodnih držav. Čeprav Vzhod
na Nemčija z velikimi izdatki 
izgrajuje svoji pristanišči Wis- 
mar in Rostock, izvaža zna
ten del svojih proizvodov čez 
Hamburg; k temu jo navaja 
veliko število stalnih pomorskih 
prog iz Hamburga. Sam Bre
men je izgubil občuten del svo
jega prometa, ko je prenehal

Hamburg in Bremen v čezmor-; izvoz naftovodnih cevi v Sov
jetsko zvezo. Leta 1962 je pro
met med Hamburgom in Sov
jetsko zvezo znašal že okoli mi

ške dežele.
ENGELHARD IN 
Dr. BORTTSCHELLER 
Novinarjem sta izjavila, da je 

svoboda na morju, hkrati pa 
tudi svobodna konkurenca naj
boljše jamstvo za gospodarski 
razvoj, toda mednarodna plov
ba je še vedno daleč od tega. 
Uvajanje načrtovanja v gospo
darstvo vpliva negativno tudi 
na svobodo morja in morske 
plovbe. Nelojalno konkurenco 
izvajajo tudi nizozemska prista
nišča ob izlivu Rena in odvaja
jo promet od nemških prista
nišč, čeprav je njihov položaj 
že tako ugoden.

ČEZ HAMBURG 
35 MIL. TON PROMETA
Pri vsem tem je promet v 

Hamburgu lansko leto napre
doval za 2,3 milijone ton ter do
segel 35,4 milijona ton, v Bre
menu pa za 500.000 ton na 16. 
milijonov ton. Značilno pri tem 
je, da je promet čez Hamburg 
napredoval ne toliko morda za
radi povečanja prometa s pe
trolejem — kar se navadno 
dogaja v drugih pristaniščih — 
temveč se promet s petrolejem 
čez Hamburg nenehoma giblje 
okoli 11 milijonov ton; tudi pe
trolejski promet čez Bremen ni 
posebno velik, saj se suka oko
li enega milijona ton. Nasprot
no, obe pristanišči imata velik 
promet s kosovnimi pošiljkami,

Po gospodarskem razmah u 
Evropa na drugem mestu
Gospodarska rast dežel EFTA 

je bila v letu 1984 večja kot de
žel EGS. Tako ugotavlja Gospo
darska komisija OZN za Evro
po (ECE) v svojem najnovei 
šem poročilu. Kot poroča ECE 
v svoji gospodarski raziskavi, ie 
razvoj leta 1964 pokazal tudi, 
da je Evropa glede na svoj go
spodarski razvoj sedaj le še na 
drugem mestu, torej za Ameri
ko: stem je izgubila položaj 
in stalno vodilno vlogo najbolj 
dinamičnega gospodarskega od 
seka na svetu.

ECE pravi, da je pričakovati, 
da bosta svetovna trgovina in 
svetovna proizvodnja leta 1965 
dosegli manjši obseg kot leta 
1964 Glede splošnega razvoja 
navaja ECE, da je Evropa v 
povojnih letih v splošnem po
kazala hitrejšo gospodarsko 
rast kot druga gospodarska pod
ročja sveta. Znotraj Evrope so

zapadni obali Istre; na pravico I pri tem bile prve dežele vzhod-
: 4. — 1.2 -______"L.  : U2 X  2» narrn Vilnlro moj rrn Vi ri n AOTTitalijanskih ribičev, da plovejo 
tudi v jugoslovanskih teritn 
rialnih vodah in da se lahko 
zatečejo v primeru potrebe v 
katerokoli pristanišče. Z jugo
slovanske strani naglašajo, da 
so se razmere na Jadranu po 
sklenjenih sporazumih menja
le, tako npr. je bil ribji sklad 
že v veliki meri izčrpan

nega bloka, med zahodnoev
ropskimi državami pa so vodile 
dežele EGS.

Ta slika pa se je sedaj, kot 
pravi ECE, spremenila. Glavni 
vzrok je bila energična rast a- 
meriške gospodarske dejavno
sti, pa tudi druga področja so 
že v letih 1963 in 1964 dosegla 
enako raven z Evropo. V teh

letih tudi ni bilo mogoče ugo
toviti med odstotki rasti več
jih razlik med Vzhodno in Za
hodno Evropo, EFTA pa je že 
leta 1963 skoraj dosegla EGS. 
leta 1964 io je pa že prekosila.

Leto 1964 je, skupno prika
zano, pokazalo, da se je mogla 
evropska gospodarska dejavnost 
ojačiti le še v malem obsegu, 
kar je končno povzročilo, da so 
prišle v tem pogledu na prvo 
mesto Združene države. Kot 
pravi študija, se je ieta 1964 po
kazalo, da sta se zahodnoevrop
ski izvoz in uvoz bolj razširila 
kot v vzhodnoevropskih deže
lah Obe področji sta v večjem 
obsegu povečali svoje uvoze in 
izvoze v prekomorske manj raz
vite dežele, pri čemer se je pa 
zadevna dejavnost Zahodne Ev
rope bolj uveljavila, medtem ko 
so števila rasti trgovine med 
vzhodnim blokom in nerazviti-

lijon ton.
MNOGO DENARJA ZA 
OBNOVO PR1STNISČ 
Po vojni je bilo porabljenih 

za obnovo hamburškega prista
nišča 750 milijonov DM, za ob
novo bremenskega pa 600 mili
jonov DM, in to iz javnih sred
stev; prišteti je treba še zaseb
ne investicije. Hamburg in Bre
men ne zavzemata odklonilnega 
stališča nasproti graditvi preko
pa REN - MENA (Main) - DO
NAVA, ker se ne bojita, da bi 
po tej novi prometni žili blago 
iz jugovzhodnih - evropskih in 
južnonemških predelov odhaja
lo čez pristanišča ob izlivu Re
na. Ren je namreč že prenatr
pan s prometom.

mm

Resnično
domotožje

Pravkar so pokopali nevesto 
Lucijo in vsi štirje, mož, brata 
in njihov oče se vračajo, gazeč 
po visokem snegu, proti domu, 
mogočni stavbi visoko v gorah 
na Gorenjskem. Brata, ki sta 
odšla pred leti od doma v ru
darje, ko je nevesta prišla v 
hišo in sta se zdaj na križišču 
obotavljala- med gruntom in 
rudnikom, se odločita za dom 
in kreneta z očetom strmo v 
hrib.

V Finžgarjevih «Stricih», ki 
jih je režiser Frane Kosmač 
posnel v film «Lucija», sta 
zmagala dom in -runt, čeprav 
so za to bile potrebne odpove
di in žrtve domačih. Film se 
zdaj vrti v Ljubljani (v glav
nih vlogah nastopajo Alenka 
Vipotnik, Bert Sotlar, Jože Zu
pan, Rudi Kosmač in Kristjan 
Muck) a posnet je bil s sode
lovanjem podjetij Viba-film iz 
Ljubljane in Morana-film iz 
Beograda.

Če te opravki iz aforistične- 
ga Trsta vržejo v Unionsko 
dvorano, kjer vrtijo ta film, se 
ne moreš otresti občutka, da si 
pravzaprav vsiljenec v tem o- 
zračju ljubljanskega gledali
škega razpoloženja, še bolj pa 
v varnem vzdušju urejenih in 
klenih pojmov, ki urejujejo 
družinske odnose v hribovski 
družini in na gorenjskem grun
tu. Morda bi bilo točneje, ko 
bi bil zapisal, «ki so urejali.. »mi deželami obtičala. i ..... v — - -

V razvoju trgovine med Vzho I POTr}°t°z)e- resnično domotož- 
dom in Zahodom se je leta I I1_je °}*JaTne\ prisostvuješ
1984 pokazalo, da je ta trgovi
na že med letoma 1960 in 1964 
komaj še lahko ohranila svoj 
delež v svetovni trgovini in leta 
1964 doživela celo nazadovanje 
kljub vsemu prizadevanju za 
povečanje zahodnih izvozov na 
Vzhod, (n)

S poti po Nemčiji
DVA BERLINA

Nemška demokratična repu
blika zajema 107.834 kv. km 
in ima 17,3 milijona prebivalcev, 
od katerih odpade na Vzhodni 
Berlin kot glavno mesto 1,1 mi
lijona prebivalcev. Že omenjena 
uradna publikacija prišteva po
sebno ozemlje Zahodnega Ber
lina, ki ima lastno upravo, o- 
zemlju NDR («gehort zum Ter- 
ritorium der DDR«), sicer pa 
je oddaljeno 150 km od vzhod
ne meje Zahodne Nemčije, ka
mor vodijo iz Zah. Berlina tri 
železniške proge in nekatere 
ceste; močno razvit je tudi reč
ni promet, ki ga povezuje z 
Labo in Hhmburgom, po raznih 
kanalih pa je Berlin povezan 
tudi z Zahodno Nemčijo in s 
poljsko luko Szczecinom. Zapad
ni Berlin je v velikem obseg; - 
navezan na zračni promet pn 
znanem ((zračnem mostu«, ki

zahteva seveda precej letal in 
stroškov.

V VZHODNI NEMČIJI
MALO SUROVIN

NDR je imela ob svoji usta
novitvi razmeroma malo indu
strijskih surovin, namreč le 6 
odsto celotne proizvodnje žele
zove rude, ki so jo pridobivali 
v nekdanjem nemškem rajhu, 
2 odsto črnega premoga in 1 
odsto surovega železa, izkazova
la pa je 30 odsto zmogljivosti 
nemške strojne industrije, od
rezane od surovinske baze in 
gradnje težkih strojev. Od na
ravnih zakladov je imela le 
bogatejše zaloge rjavega premo
ga in kalija. Startni pogoji so 
bili otežkočeni tudi zaradi iz
redno močnih poškodb podedo 
vane industrije, močnega od
stotke demontaže industrijskih 
naprav, visoke obremenitve z 
reparacijami v prid Sovjetske

zveze tja do 1. 1953 in pomanj
kanja pomoči, katere je bila 
deležna Zvezna republika zlasti 
od ERp (European Recovery 
Program).

ORGANIZACIJA DELA
V PODJETJIH

Obnova porušene industrije 
je torej zahtevala v NRD znat 
nih naporov v raznih oblikah, 
potrebna pa je bila zgraditev 
zlasti tistih industrij, ki v NDR 
niso bile zastopane (kompleti 
ranje), a so bile neogibne za 
samostojno državo. Tudi potre
be po stanovanjski izgradnji so 
zahtevale, zlasti po l. 1957, znat
na sredstva, primanjkovalo pa 
je vse bolj delovne sile. Zdra
vilo proti temu je poleg že o- 
menjene večje zaposlitve žen
ske delovne sile v mehanizaciji 
in avtomatizaciji industrije in 
tudi kmetijstva. Tudi povečanje 
proizvodnosti v letih 1950-1961 
povrečno za 10 odsto letno je 
pripomoglo k temu, da zavzema 
danes industrija v NRD za So-

(Nadaljevanje na 2. strani),

temu filmu, seveda ne samo po 
gorenjskem domu z ((zastareli- 
mi» pojmi, temveč po sloven
skem domu sploh, pa naj bo na 
Krasu, na Vipavskem, Gorenj
skem ali Štajerskem, nekje na 
naši zemlji. Kje še stoji pri 
nas ta trdni slovenski dom, ko 
tržaško mesto kakor velikan
ski polip grabi in požira vas 
za vasjo, hišo za hišo. grunt za 
gruntom ter nato našo zemlji
ško in kulturno posest v ime
nu «naravnih* vrocesov in ci
vilizacije z zadovoljstvom pre
žvekuje.

Ko bi Finžgar stopil med 
nas, v kateri naši vasi bi še na
šel dom, ki bi trdno stal na 
kraških tleh. in družino, v ka
teri bi se stric odpovedal de
diščini po materi za to, da bi 
grunt okoli doma ostal nedo
taknjen? Očitno še naš Mihe
lič zaman išče takšne motive 
v tržaški okolici, sicer ne bi 
upodabljal napol zapuščenih 
kraških domov, ki silijo v ka
menje.

Podobne črne misli so me 
obletavale v Unionski dvorani. 
Rad pa napišem, da me je na
predek slovenske filmske u- 
metnosti, ki se kaže v filmu 
((Lucijan, res razveselil. Razve
selil me je že sam izbor pred
meta, saj sem iz njega tudi pri 
naših umetnikih razbral hre
penenje po pristnem domačem 
življenju — resnično domotož
je.

—Ib—
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• MORO OBIŠČE JUGOSLA
VIJO. Na povabilo predsedni
ka zveznega izvršnega sveta Pe
tra Stamboliča bo predsednik 
italijanske vlade Al do Moro v 
času od 8. do 12. novembra obi
skal Jugoslavijo. V svojem eks- 
pozeju o italijanski zunanji po
litiki v parlamentu je Moro za
nikal trditve desničarjev, da so 
na dnevnem redu razgovorov 
med njegovim obiskom v Jugo
slaviji tudi ozemeljska vpraša
nja; razgovori v Jugoslaviji bo
do zadevali gospodarska vpraša
nja in zajeli izmenjavo misli o 
glavnih svetovnih problemih.
• STALIŠČE ITALIJE NA
SPROTI JUŽNIM TIROLCEM. 
Ministrski predsednik A. Moro, 
ki je v odsotnosti ministra za 
zunanje zadeve Fanfanija podal 
v poslanski zbornici poročilo o 
italijanski zunanji politiki, je 
naglasil, da je južnotirolsko 
vprašanje notranja zadeva Ita
lije V tem pogledu veljajo na
čela rimske vlade: Pravice nem
ške manjšine je treba spoštova
ti in zajamčiti; ohraniti je tre
ba dobre odnose z Avstrijo; za
jamčiti polne pravice Italije in 
podpirati sožitje med obema na
rodoma na osnovi poročila ko
misije devetnajstih; uresničiti 
sporazum De Gasperi-Gruber, ki 
predstavlja v tem pogledu o- 
snovno podlago.
5 PARLAMENT ODBIL KRITI
KO ZUNANJE POLITIKE. Po 
poročilu o italijanskih zunanji 
politiki, ki .ga je podal predsed
nik vlade Aldo Moro, so prista
ši komunistične stranke in so
cialističnih disidentov PSIUF 
predložili dve resoluciji: v prvi 
so obsodili ameriško politiko v 
Vietnamu, v drugi pa so zahte
vali sprejem Kitajske v OZN, 
Proti resolucijama komunistov 
in socialističnih disidentov so 
glasovali pristaši vseh ostalih 
strank; liberalci in skrajni des
ničarji so pristavili, da njihovo 
glasovanje nikakor ne pomeni 
odobravanja zunanje politike se
danje vlade.
• ZVIŠANI DOHODKI ITALI
JANSKIH POSLANCEV. Itali
janska poslanska zbornica je s 
322 glasovi (proti 24 in 3 od
sotnim), sprejela zakon, s kate
rim se parlamentarcem plača 
poviša za 50 odsto. Sklep mora 
potrditi še senat. Doslej so po-, 
slanci prejemali na mesec po
500.000 lir, odslej bo parlamen
tarna odškodnina znašala okoli
750.000 lir. Samo dva govorni
ka sta se uprla predlogu, med
tem ko je en poslanec dejal, 
da tisti, ki ne želijo poviška, 
se mu lahko odpovejo. Poročilo 
Associated Press . ...pripominja, 
da so v začaEku^.ieta vladni 
strokovnjaki bili mnenja, da bi 
se splošno plače ne smele po
višati več kakor za 12 odsto.
» FANFANI IMA PREVEČ 
MEST. Italijanski zunanji mi
nister Amintore Fanfani je po
stal predsednik glavne skup
ščine Organizacije združenih 
narodov, že doslej je bil močno 
zaposlen. Po vrstnem redu je 
postal predsednik ministrskega 
sveta držav članic Evropske go
spodarske skupnosti. Zdaj ga je 
doletela nesreča, ko je v New 
Yorku, kjer je sedež OZN, pa
del in si pokvaril nogo. Dva 
tedna ne bo mogel ha delo. 
Fanfani je zaprosil predsedni
ka Mora, naj ga razreši dolžno
sti zunanjega ministra. Ta je 
njegovo prošnjo odbil, ker je 
hotel pokazati svojo solidar
nost s Fanfanijevo zunanjo po
litiko glede na bližnjo razpra
vo v parlamentu. Poleg vseh 
teh dolžnosti je Fanfani tudi 
profesor politične ekonomije 
na rimski univerzi. Jacques 
Nobecourt, dopisnik pariškega 
lista «Le Monde« iz Rima, na
gajivo pripominja k svojemu 
poročilu, da si sami rimski štu
dentje želijo, da bi Amintore 
Fanfani zadržal vsa dosedanja 
mesta.
S JUŽNOTIROLSKO VPRAŠA
NJE PRED OZN. Na glavni 
skupščini Organizacije združe
nih narodov se je avstrijski zu
nanji minister dr. Bruno Krei- 
sky v svojem govoru dotaknil 
tudi južnotirolskega vprašanja. 
Poudaril je, da je avstrijska vla
da pripravljena urediti južnoti- 
rolski spor z Italijo s pogajanji 
in v duhu ustanovne listine OZN.
• NE BO JAVNE RAZPRAVE 
O CELIBATU. Papež Pavel VI. 
je s posebnim pismom preprečil 
razpravo o celibatu katoliških 
duhovnikov na vesoljnem cer 
kvenem zboru. Nekateri škofje, 
še posebno misijonski, so na
meravali spregovoriti o tem 
vprašanju med razpravo o vlogi 
duhovnikov v katoliški cerkvi 
Papež poziva udeležence konci 
la, naj svoje morebitne predlo
ge sporočijo pismeno, da bi o 
tem vprašanju ne razpravljali 
javno. Koncil je sicer uvedel 
diakcnat, ki je odprt tudi ci
vilnim moškim, čeprav bi bili 
poročeni.
» DVA DETEKTIVA PRI 
OPERACIJI JOHNSONA. V pe
tek so operirali predsednika 
Združenih ameriških držav L. 
Johnsona, ki je bolehal za žolč
nimi kamni Bolnik okreva raz
meroma naglo in že hodi brez 
pomoči. Američani seveda po
zorno sledijo , razvoju bolezni 
svojega predsednika. Nadome- 
stuje ga podpredsednik Hum- 
phrey. Med operacijo sta bila 
v dvorani tudi dva tajna poli 
čaja, za to izvežbana, ki sta 
sledila operaciji. Ob napovedi 
operacije so tečaji vrednostnih 
papirjev na newyorški borzi ne
koliko padli.
e Č O M B E ODSTAVLJENI. 
Predsednik republike Kongo Jo
seph Kasavubu je skušal pre
pričati ministrskega predsedni-

MEDNARODNA TRGOVINA
Velike kupčije 

na velesejmu v Brnu
češkoslovaška je na VII. 

mednarodnem velesejmu v Br
nu zaključila za 170 milijard 
lir kupčij ali šestino vse svoje 
zunanje trgovine. Med drugim 
je sklenila kupčije za izvoz o- 
rodnih strojev v vrednosti 400 
milijonov čeških kron (krona 
je 86 lir), proizvodov avtomo
bilske industrije za 500 mil. 
kron, traktorjev za 100 milijo
nov kron itd. Uvozila pa bo po
leg drugega stroje in industrij
sko opremo v vrednosti okoli 
500 mil. kron, kmetijske stroje 
in opremo za nad 400 mil. kron 
in mnogo raznih notrošnih do
brin. kakor ur, televizijskih in 
radijskih sprejemnikov, transi- 
storjev, snemalnih naprav idr. 
Letošnji velesejem v Brnu si je 
ogledalo nad milijon čehoslo- 
vakov in 45.000 tujcev (več kot 
kdajkoli poprej). Okrog 35.000 
oseb, med temi je bilo 1.500 tu
jih strokovnjakov, se je ude
ležilo znanstvenih in tehničnih 
zasedanj ter predavanj v okvi
ru sejma (tretjina več kakor 
lani). Prihodnje leto bo vele
sejem v Brnu trajal samo 10 
dni namesto dosedanjih 15.

Industrijsko sodelovanje 
«TOMOS»-«NEDERLAND»
Tovarna «TOMOS» v Kopru 

izvaža svoje mopede «Kolibri» 
v razne evropske, azijske in 
afriške države. V prvih šestih 
mesecih tekočega leta je tovar
na izvozila za okoli milijon do
larjev raznih svojih izdelkov, 
kar pomeni, da se je njen iz
voz v primerjavi z istim raz
dobjem lanskega leta povečal 
za 90 odsto.

Tovarna je v zadnjem času 
napravila korak naprej ter se 
z nizozemsko tvrdko «Neder- 
land« dogovorila glede sode
lovanja. V smislu tega spora
zuma .je bil na Nizozemskem 
postavljen na noge nov obrat, 
v katerem bodo montirali «TO- 
MOS-ove« kolibrije. Strokov
njaki so mnenja, da bo ta o- 
brat laže sledil novih zahte
vam, ki jih postavljajo poseb
no odjemalci TOMOS-ovih ko
librijev v severnih deželah in 
v skladu z okusom in navada
mi v teh predelih Evrope bo 
obrat dopolnjeval »kolibrije«, 
ki so se že močno priljubili 
prav v severnih evropskih pre
delih. Nizozemska odkupi od 
TOMOSa na leto nič manj ka
kor okoli 200.000 mopedov. Prav 
tako so TOMOS-ovi motorji ce
njeni na Danskem in šved
skem. 'Nakup »kolibrijev«. se bo 
po vsej verjetnosti po tem spo
razumu z nizozemskim podjet
jem še povečal.

«ISKRA» NA RAZSTAVI
»SODOBNE ELEKTRONIKE«
Tovarna »Iskra« iz Kranja, 

ki ima svoje obrate tudi dru
god po Sloveniji, je na nedavni 
razstavi »Sodobna elektronika« 
na Gospodarskem razstavišču, 
ki so jo zaključili preteklo ne
deljo, prikazala tehnologijo naj
važnejše subminiaturne proiz
vodnje elektronskih sestavnih 
delov in vezij na polprevodni- 
škem osnovnem materialu. Ta 
planarna tehnika se s pridom 
uporablja pri izdelavi silicije
vih tranzistorjev in nadalje pri 
izdelavi integriranih mikrovezij. 
Takšna vezja imajo za osnovni 
material silicijev monokristal na 
katerega nanesejo s pomočjo 
fotografskega in , kemično - fizi
kalnih postopkov zveze, upore, 
kondenzatorje in seveda tudi 
diode ter transistorje. S tem 
načinom dosežemo izredno vi
soko število elementov na enoto 
prostornine.

«MODA V S<VETU» 1965
V BEOGRADU
V soboto, 16. t. m., se prične 

na beograjskem sejmišču VI. 
mednarodni sejem oblačil »Mo
da v svetu«. Poleg osrednje o- 
tvoritvene svečanosti bo tudi 
slovesna otvoritev Specializirane 
razstave blaga za široko potroš
njo, ki sta jo pripravili sovjet
ski podjetji «Raznoeksport» in 
»Mašpriborintorg« iz Moskve.

Ameriške lokomotive 
proti odplačilu za 40 let!
Oster konkurenčni boj med ameriškimi in evropskimi tovarnami

Zveza evropskih tovarn Diese- 
lovih in električnih lokomotiv 
(CELTE) opozarja na svetovno 
konkurenco. Kljub nenehnemu 
naraščanju železniškega prome
ta, ki se je v nekaterih evrop
skih deželah v zadnjih 20 letih 
podvojil, vlada med evropskimi 
tovarnami lokomotiv še vedno 
huda kriza v prodaji. Medtem 
ko so v zadnjih letih še krile 
povprečno 45 odsto skupnih na 
ročil svetovnega trga, kaže. da 
bo ta delež v prihodnjih letih 
padel na manj kot 30 odsto.

Za svetovni trg so značilni tri
je čini tel ji: letna potreba od 
okoli 3000 do 5000 lokomotiv; 
plačilne težkoče dežel naročnic 
in končno izredno ostra kon
kurenca zlasti ameriških tovarn.

Glavne težave izvoza so fi
nančnega značaja. Onstran A- 
tlantika kreditiranje dobavite
ljem samim ne dela preglavic, 
skoraj vse dobave lokomotiv 
financirajo z dvostranskimi kre
diti, ki jih daje zavod Export- 
irnport bank ali AID (Agency 
for International Development); 
zadevna posojila so na 5 do 20 
let po 3,5 do 5,75 odsto. Od 34 
železniških posojil Eximbanke 
med letoma 1946 in 1964, med ka
terimi je bilo 19 za naročila 
lokomotiv, je bilo danih 21 zfi

Italijansko gospodarstvo 1965 in 1966
Proračunski minister Pierac- 

cini in zakladni minister Co- 
lombo sta pred senatom pre
brala proračunsko in program
sko poročilo o gospodarskem 
položaju v državi. Italijanska 
javnost ie obe poročili sprejela 
z veliko pozornostjo, saj ni itali
jansko gospodarstvo kljub vid
nim znakom naglega bolj sanj a 
še doseglo zaželene ustaljenosti.

Med "pozitivnimi činitelji v 
razvoju italijanskega gospodar
stva so prebitek v plačilni bi
lanci, počasnejši vzpon cen, po
novni razmah nekaterih indu
strijskih sektorjev, zlasti žele
zarstva, ugoden razvoj kmetij
stva in močan napredek tu
rizma.

Negativni činitelji pa so teža
ve v gradbeni in tekstilni stro
ki, v kovinski in mehanski in
dustriji. skrčenje investicij in 
težkoče pri zaposlovanju delov
ne sile.

Upadanje industrijske proiz
vodnje se je začelo oktobra 
1963 in šele v letošnjem fe
bruarju se je proizvodnja spet 
začela dvigati. Od januarja do 
konca jiiftja 'se ie vzpenjala za 
povprečno 0,8 odsto mesečno. 
Vsa industrijska proizvodnja bi 
se morala letos povečati za 4,5

Zbliževanje med Francijo in Jugoslavijo
Francoski minister za infor

macije Alain Peyrefitte je obi
skal Beograd ter na svojem po
tovanju po Jugoslaviji nrispel 
tudi v Ljubljano. V ospredju 
obiska so vprašanja pretežno 
kulturnega značaja. Sprejema 
pri predsedniku Stamboliču in 
namestniku jugoslovanskega zu
nanjega ministra pa kažeta, da 
je prišlo tuni do političnih raz
govorov. Obisk Peyrefitta je na
daljevanje pred več kot enim 
letom začete okrepitve franco
sko - jugoslovanskih odnosov.

Ti ojačeni stiki so dovedli do 
odločilnega izboljšanja vzdušja 
med obema deželama, ki je vid
no zlasti na gospodarskem nod- 
ročju. Kako mnogo je ležeče 
Parizu r_a utrditvi njegovega 
položaja v Beogradu, dokazuje 
posojilo 60 milijonov frankov, 
ki ga je Francija odobrila Ju
goslaviji za izvedbo njene go
spodarske preosnove, medtem 
ko druge zahodne dežele, pred
vsem Združene države, le z obo
tavljanjem dovoljujejo Jugo
slaviji finančno pomoč. Spričo

ka Moiseja čombeja, naj sam 
odstopi; vendar je ta vztrajal na 
svojem mestu. Kasavubu je v 
parlamentu sporočil, da je nato 
odslovil čombejevo vlado in za
upal mandat za sestavo nove 
vlade Evaristu Kimbi, bivšemu 
notranjemu ministru v Katan- 
gi, ko se je ta pod vodstvom 
čombeja skušala odcepiti od 
Konga. Novi predsednik je bil 
svoj čas propagandni tajnik v 
delavski krščanski zvezi, pozne
je je s čombejem ustanovil 
stranko Conakat. Nato je stopil 
na čelu stranke Balubakat, ki 
jo je ustanovil leta 1963. Spor 
med Čombejem in Kasavubu- 
jem je trajal že del j časa. Ka
savubu je zahteval, naj bi Čom- 
be pripravil splošne volitve, ven
dar zaman.
S SPOR MED ERHARDOM IN 
ADENAUERJEM. Zahodnonem- 
ški kancler Ludvig Erhard je 
javno očital »nekomu« (vsem je 
bilo jasno, da misli pri tem na 
dr. Adenauerja) da ga ovira pri 
sestavi nove vlade. Dr. Adena
uer, ki mu je že 89 let, je te 
dni javno izjavil, da ima pred
sednik republike Heinrich Lueb- 
ke pravico zahtevati od bodoče
ga kanclerja spisek vseh bodo
čih ministrov, preden ga imenu
je za kanclerja. Adenauer in 
Luebke želita, da bi v novi vla
di ne bilo več Gerharda Schroe- 
derja kot ministra za zunanje 
zadeve, ker se je pokazal nas
proti Franciji prehladnega, a 
nasproti komunističnim državam 
prespravljivega. Kancler Erhard 
pa je izjavil pred krščansko-de- 
mokratskimi parlamentarci, da 
bo Schroederja ohranil v svoji 
vladi.

političnih smernic de Gaulla le
ži na dlani, da ima enačenje 
francosko - jugoslovanskih go
spodarskih stikov tudi politič
ne vidike.

V Beogradu so postali bolj 
pozorni na de Gaullovo zuna
njo politiko, in to zlasti po zad
nji tiskovni konferenci franco
skega predsednika. Čedalje bolj 
postaja jasno, da hodi de Gaul- 
le med odločujočimi zahodnimi 
državniki svojo lastno pot; ta
ko je položaj Francije med dr
žavami Atlantske zveze (Nato) 
poseben, a na drugi strani so 
po vsej verjetnosti v Beogradu 
s simpatijami sprejeli de Gaul
lovo zahtevo po reviziji statuta 
Evropske gospodarske skupno
sti. ki se čedalje bolj zapira 
pred uvozom iz »tretjih držav«. 
Prav tako so v Beogradu brez 
dvoma pozdravili zbližan j e med 
Francijo in Poljsko. Po poroči
lih zahodnih listov je francoski 
dmlomaciji mnogo na tem, da 
bi pridobila Jugoslavijo za fran
cosko zunanjo politiko. Med 
francoskimi željami je tudi ta, 
da bi Jugoslavija sprejela fran
coski sistem barvne televizije 
SEC1AM, kakor je to storila So
vjetska zveza. V resnici so se 
med bivanjem ministra Peyre- 
fitta v Beogradu dogovorili, da 
bodo strokovnjaki in tehniki 
televizijskih organizacij obeh 
dežel nadaljevali razgovore o 
tem vprašanju. Francoski mi
nister je pred svojim odhodom 
iz Jugoslavije izjavil, da je zla
sti napravil nanj globok vtis 
velik napredek v jugoslovanski 
industriji.

OBISK JUGOSLOVANSKE
PARLAMENTARNE
DELEGACIJE
Na sedemdnevnem obisku v 

Parizu se ie mudila jugoslo
vanska parlamentarna delega
cija, ki io je vodil predsednik 
zunanjepolitičnega odbora Vla
dimir Popovič. Ob prihodu na 
letališče OrIy je delegacijo po
zdravil podpredsednik franco
skega parlamenta Achille Pe- 
retti. V pozdravnih govorih sta 
govornika naglasila, da sega
lo korenine prijateljstva med 
Francijo in Jugoslavijo globo
ko in da dosedanje sodelovanje 
med njima ne sloni samo na 
tradicijah, ampak je rezultat 
skupnih smotrov obeh držav, 
ki si prizadevata, da bi se ohra
nil mir in neodvisnost narodov. 
Popovič je dodal, da v Jugosla
viji s simpatijami gledajo na 
zunanjo politiko Francije, ki 
pomembno prispeva k miro
ljubnemu reševanju spornih 
mednarodnih problemov.

Jugoslovansko delegacijo sta 
sprejela tudi minister za zuna
nje zadeve Maurice Couve de 
Murville in predsednik franco
skega parlamenta Jacques Cha- 
ban-Delmas.

odsto. Kmetijska proizvodnja 
bi morala narasti za 3 odsto, a 
dohodki od takolmenovanih 
terciarnih dejavnosti (trgovi
ne, javnih uslug, turizma idr.) 
prav tako za 3 odsto.

Uvoz surovin, ki je gotovo naj
zanesljivejši znak razvoja no
tranje proizvodnosti, je od de
cembra 1964 do konca junija 
1965 napredoval za 18,2 odsto, 
dočim je v istem razdobju lani 
upadel za 10,1 odsto, a v drugi 
polovici preteklega leta je na
zadoval za 12,3 odsto.

Glede napredka plačilne bi
lance je proračunski minister 
naglasil, da so znašale valutne 
rezerve konec avgusta 2.744,2 
milijarde lir. Govoril je tudi o 
petletnem gospodarskem načr
tu in v tej zvezi je dejal, da 
politika demokratičnenga načr
tovanja ni naprjena proti za
sebni pobudi, kakor trdijo ne
kateri.

Zakladni minister Colombo je 
seznanil parlament s proraču
nom za leto 1966. Skupni do
hodki bodo znašali 7.121,4 mili
jarde lir, kar pomeni '430 mili
jard ali 6,4 odsto več kakor 
po predvidevanjih za letošnje 
leto (6.691,4). Izdatki pa bodo 
dosegli 8.013 milijard lir ali 
665,1 milijarde več kot letos 
(7.347,9). Od tega poviška izdat
kov (685,1 mrde) pojde 451 mi
lijard za zvišanje plače držav
nim uslužbencem in pokojnine. 
Primanjkljaj v 1. 1968 znaša 
891,6 milijarde lir (letos 235,1 
milijarde).

Glede porazdelitve izdatkov 
je značilno, da bo šlo 1.525 mi
lijard lir ali 20,2 odsto vseh 
izdatkov za izobrazbo in kultu
ro (letos 1.349 mrd ali 19 od
sto) ; za pobude gospodarske 
narave 1.302 mrd lir ali 17,3 od
sto, za narodno obrambo 1.071 
mrd ali 14,2 odsto in za pobu
de socialnega značaja 942 mrd 
ali 12,5 odsto.

Doseljevanje 
v mesta se ustavlja

V zvezi s sedanjim gospodar- 
skim položajem v Italiji je za
vod za raziskovanje konjunktu
re—ISCO pripravil daljše po
ročilo, iz katerega povzemamo 
značilno ugotovitev glede zapo
slenosti. Poročilo pravi, da je 
zaposlenost delovne sile v Ita
liji v zadnjih mesecih v abso
lutnem okviru boljša. Prišlo pa 
je do zanimivega premika pri 
usmeritvi moške in ženske de
lovne sile. Vse bolj se opaža, 
da se delovni umik pri moški 
delovni sili krči in da se čeda 
lje bolj zaposljujejo ženske. 
Razen tega je značilno, da kme
tovalci in dmgi delavci na zem
lji ne zapuščajo več v tako ve
likem merilu dežele z name
nom, da bi se zaposlili v me
stih.

več kot 10 let. Te lokomotive 
so Američani dobavili zlasti Ko
reji (95 lokomotiv s posojilom 
za 40 let po 0,75 obresti), Viet
namu (23 lokomotiv s posojilom 
za 15 let po 3,5 odsto), Pakista
nu (5 lokomotiv in drug želez
niški material na plačilo v 40 
letih po 0,75 odsto).

Evropske tovarne lokomotiv 
zahtevajo sedaj predvsem, da 
dobijo v mednarodnem tekmo
vanju enake pogoje kot konku
renčna podjetja onstran Ocea
na. Razen tega zahtevajo časov
no porazdelitev naročil evrop
skih železniških uprav, tako da 
ne bi prišlo več do močnejših 
nihanj v proizvodnji.

Tudi pri dobavi električnih lo
komotiv Jugoslaviji nastopajo 
ameriške tovarne kot konkuren. 
ti dragih tovarn, tako tudi ita
lijanskih.

(n)

ČEŠKOSLOVAŠKI
MINISTER
ZA GRADBENIŠTVO
V ITALIJI
Te dni se je mudil na obisku 

v Italiji češkoslovaški minister 
za gradbeništvo inž. Samo Ta
kač. Ogledal si je vrsto tovarn 
in javnih del v Turinu, Milanu, 
Genovi, Bologni in drugih me
stih. Sestal se ie tudi z itali
janskim ministrom za javna 
dela Mancinijem. Minister' Ta
kač, ki sta ga spremlja glavni 
ravnatelj za gradbeništvo inž. 
Josef Bahancik in glavni rav
natelj za industrijo opečnega 
gradiva inž. Jaroslav Krenek, 
si je v Turinu ogledal obrate 
FIAT, kjer se je posebno za
nimal za traktorje in cestne 
stroje. V Milanu in Pomezii si 
je ogledal tovarni družbe FEAL, 
nato pa še potek del za iz
gradnjo podzemske železnice. V 
Genovi so se češkoslovaški go
stje sestali s podžuponom in 
predsednikom velesejma ter si 
ogledali novozgrajeno nadzem- 
sko cestišče. V Rimu so se se
stali na sedežu družbe ANAS 
z ministrom Mancinijem, v Bo
logni so obiskali razstavo indu
strializiranega gradbeništva, v 
Carniju so se ustavili v zložlji
vem šolskem poslopju, ki je 
bilo zgrajeno s češkoslovaškim 
materialom.

ttl£XX3š
TEČAJ DOLARJA 

V TUJIH VALUTAH
Šiling avstrijski 25,8150
Frank belgijski 49,66
Krona danska 6,89
Goldinar nizozemski 3,6008 
Marka finska 3,1746
Frank francoski 4,902125
Marka zahodnonemška 4,0081 
Drahmo grška 30,00
Lira italijanska 624,81
Pezo mehiški 12,49
Krona norveška 7,1440
Eskudo portugalski 28,61
Pezeta španska 59,82
Krona švedska 5,1735
Frank švicarski 4,31735
Funt šterling 2,8030

DENARNI OBTOK V ITALIJI 
ZMANJŠAN. Podatki zavoda 
Banco dTtalia, ki so bili objav
ljeni v Uradnem listu kažejo, 
da je znašal denarni obtok v 
Italiji konec avgusta 3.862 mi
lijard lir, to pomeni, da se je 
v primerjavi s prejšnjim mese
cem (julijem) znižal za 69 mi
lijard lir.

KONEC JUNIJA JE BILO
ZA 18.331 MILIJARD LIR
BANČNIH VLOG
Po podatkih, ki smo jih pov

zeli iz priloge rednega biltena 
zavoda Banca dTtalia, je bilo 
konec junija v italijanskih ban
čnih zavodih za 18.311,5 mili
jarde lir vlog proti 18.165,3 mi
lijarde lir v maju in 15.959,6 
v juniju 19341 leta. V enem 
letu se je-torej -vrednost vlog 
povečala za 2.35L9 mrde lir 
ali 14,73 odsto, v enem me
secu pa za 146,2 mrde ali 0,8 
odsto.

Z ZBOROVANJ NA ZAGREBŠKEM VELESEJMU

Mešane zbornice o. razvoju itai.-jugosl. izmenjave
O zborovanjih italijansko-ju- 

goslovanske zbornice in jugo
slovansko italijanske zbornice 
za časa zagrebškega velesejma, 
kakor tudi o prvem sestanku 
mešanega odbora, ki ga sestav
ljajo predstavniki zveze zbor
nic dežele Furlanija - Julijska 
krajina in gospodarskih zbor
nic Slovenije in Hrvatske, smo 
priobčili že nekaj krajših po
ročil. Te dni smo prejeli po
drobnejše poročilo o zagrebških 
posvetovanjih, iz vrst samih o- 
peraterjev, ki ga je napisal slo
venski gospodarstvenik - publi
cist ter ga radi objavljamo. 
(Prip. ured.)

V zagrebških velesejemskih 
dneh sta imeli beograjska in 
milanska jugoslovansko - itali
janski mešani zbornici tradicio
nalni sestanek v Zagrebu. Go
stitelj ije bila Gospodarska zbor
nica Hrvatske. V njeni dvorani 
je 18. septembra popoldne zbra
nim članom obeh mešanih zbor
nic predsedoval milanski pod
župan posl. Meda. Po tradiciji 
predseduje vsakokratni seji 
predsednik druge zbornice, ta
ko je aprila seji v Milanu pred
sedoval inž. Kneževič.

IZ POROČILA D. MARIČA
Na dnevnem redu sta bili po

ročili obeh tajnikov, comm. Di 
Salvia iz Milana in Dušana Ma
riča iz Beograda. Obravnavala 
sta predvsem trgovinski promet 
med Italijo in Jugoslavijo v 
letu 1965, pač v prvih petih oz. 
sedmih mesecih. Iz teh poročil 
povzemamo, da ie bila Italija 
v letu 1934' na prvem mestu v 
jugoslovanski zunanji trgovi
ni in da kaže razvoj prvih sed
mih mesecev 1965, da je kljub 
malim nihanjem še vedno e- 
den najvažnejših zunanjetrgo- 
vinskih partnerjev Jugoslavije. 
Predvidevanja za bilanco 1965 
dajejo slutiti, da bi letošnja iz
menjava utegnila doseči in ce
lo prekositi raven iz 1963 in 
1964. Res je sicer, da kažejo ab
solutna števila dosedaj zmanj
šanje izmenjave, toda v 1964 
smo imeli nabave kompletnih 
obmtov kemične in drugih in
dustrij iz Italije, ki jih letos ni. 
Nasprotno pa je jugoslovanska 
pasiva v bilanci nazadovala, 
kar je vsekakor zdravo; od 13 
tisoč 883 milijonov lir na 2.943 
milijonov lir za čas prvih sedem 
mesecev 1964 oziroma 1955.

Jugoslovani so uvozili iz Ita
lije manj tekstilnih proizvodov, 
umetnih gnojil in drugih re
produkcijskih materialov, pač 
pa so zato uvozili več kamio
nov, avtomobilskih delov, gum 
in posebnih vrst jekla.

Italijani so uvozili iz Jugo
slavije manj surovin: lesa in 
proizvodov, bombažnih tkanin, 
proizvodov bakra in medeni
ne, stekla itd. kakor tudi manj

S poti po Nemčiji
(Nadaljevanie s 1. strani)

Ameriška vlada proti bojkotu 
jugoslovanskega tobaka

«New York Herald Tribune«. v Ameriki za 148 milijonov do- 
poroča iz Washingtona, da se larjev blaga, izvozila pa v ZDA 
je šest ameriških tovarnarjev za 49 milijonov dolarjev, 
cigaret uprlo poskusu nekate
rih ameriških krogov, ki bi ra
di dosegli bojkot uvoza jugo
slovanskega tobaka, češ da gre 
za blago iz komunistične drža
ve. Ameriška vlada je stopila 
na stran teh tovarnarjev, ker 
je izkušnja z nameravano pro
dajo opreme za tovarno sinte
tičnega gumija komunistični 
Romuniji pokazala, da ni takšen 
pritisk ameriških krogov v skla
du s koristmi zunanjepolitičnih 
potez ameriške vlade. Pod vpli
vom takšnega pritiska je druž
ba Firestone Rubber Co. preki
nila pogajanja za prodajo opre
me Romuniji.

S posebnim sklepom so dr
žavni tajnik za zunanie zadeve 
Dean Rusk, minister za narodno 
obrambo McNamara in minister 
za trgovino John Connor pritr
dili sklepu ameriških tovarnar
jev, da ne bodo bojkotirali ju
goslovanskega blaga. V svoji u- 
temeljitvi se omenjena ministr
stva pohvalno izražajo glede 
ameriških podjetij, ki se nočejo 
vdati podobnemu pritisku. Da
lje je rečeno v utemeljitvi, da 
hočejo nekateri svoje zasebne 
koristi in predsodke zamenjati 
s koristmi ameriške zunanje 
politike. Glasnik zunanjega mi
nistrstva je omenil, da je po
doben pritisk v zadevi uvoza 
tobaka skušal izvajati odbor 
za bojkot komunističnega bla
ga (The Committee to Warn of 
the Arrival of Communist Mer- 
chandise on the Local Business 
Scene), ki ima sedež v Miamiju 
in organizira bojkot blaga iz ko
munističnih držav po trgovinah 
v Los Angelesu, Miamiju, Men- 
phisu in Tennu. Podobne boj
kote so predlagala pred leti zdru
ženja John Birch Society, da
lje Young Americans for Free- 
dom in nekatere podružnice A- 
meriške legije (American Le- 
gion). Družbe, ki bodo še nada
lje uvažale tobak iz Jugoslavije 
so American Tobacco Co.,
Brown and VVilliamson Tobacco 
Corp., P. Lorillard Co., Liggett 
and Myers Tobacco Co., Philip 
Morris Inc. in R. J. Reynolds 
Tobacco Co. Ta podjetja uvozijo 
na leto okoli 7 milijonov dolar
jev jugoslovanskega tobaka.

«New York Herald Tribune« 
pripominja, da prihajajo prav 
zdaj poročila iz Jugoslavije o 
ugodnem razvoju ameriškega iz
voza; Amerika je zdaj v jugo
slovanski zunanji trgovini na 
prvem mestu. V prvih osmih 
mesecih je Jugoslavija kupila

vjetsko zvezo, Zvezno republiko, 
Veliko Britanijo Francijo in 
Italijo šesto mesto v Evropi. 
Pri tem pričakujejo, da bo pro
izvodnja od leta 1983 do 1970 
narasla za 60 odsto, nekaj vse
kakor tudi po zaslugi novega 
ekonomskega sistema planira
nja in upravljanja gospodarstva, 
sklenjenega na seji ministrske
ga sveta 11. julija 1963.

Ta sistem naj zagotovi pove
čano zanimanje delavcev za u- 
speh podjetja z večjimi odva
janji v prid skladu za obratne 
premije, odvisnostjo plač od 
storitve, ustvaritvijo sklada za 
racionalizacijo in vračanjem na 
jetih kreditov; večjo rentabil
nost vložneih sredstev naj za
gotovi Produktionsfondsabgabe, 
torej davščina od produkcijske
ga sklada, ki je podobna našim 
obrestim od poslovnega sklada. 
Večji poudarek je tudi na pra
vilnejših odnosih med cenami, 
na asortimentu, kakovosti in 
pravočasnih dobavah ter na ve
čji samostojnosti financiranja 
podjetij v ljudski lastnini 
(Volkseigener Betrieb = VEB) in 
njihovih združenj (Vereinigung 
Volkseigener Betriebe == VBB), 
ustanovljenih za posamezne in
dustrijske panoge; le-ta naj bi 
načeloma sama zbirala sredstva 
za načrtno reprodukcijo. Obe
nem pa se jim nalaga odgovor
nost za načrtno financiranje 
ukrepov za priključene obrate. 
V gospodarskem načrtu za le
to 1964 se tudi pojavlja zahteva 
po specializaciji proizvodnje in 
tipizaciji še preširokih sortimen- 
tov. Sicer sta glavna cilja no
vega sistema učinkovitejše iz
koriščanje danih zmogljivosti in 
povečanje družbenega proizvo
da, ki naj dovoli znatno pove
čanje investicijskega obsega in 
kvote brez škode za življenjski 
standard, že delj časa poudar
jajo cilj, da bi dohiteli in pre
hiteli zlasti Zvezno republiko.

Do decentralizacije v državni 
gospodarski upravi je prišlo si
cer že leta 1958 z ukinitvijo 
osrednjih industrijskih ministr
stev, ustanovitvijo gospodarskih 
svetov pri okrajnih svetih, raz
širitvijo pristojnosti njihovih 
planskih komisij in prenosom 
pristojnosti za številna podjetja 
na okrajne gospodarske svete.

(Dalje sledi)

proizvodov široke potrošnje.
Celotni jugoslovanski izvoz v 

Italijo ie dosegel do konca ju
lija 1965 49.229 milijonov lir 
(52.725 v 1964), uvoz iz Italije 
pa v isti dobi 52.172 milijonov 
lir (66.608 v 1964). še vedno 
odpade 83 odsto jugoslovanske
ga izvoza v Italijo na poljedel
sko ■ prehranjevalne proizvode 
in surovine. Komentar g. Ma
riča je pozitiven glede obsega 
izvoza poljedelsko " prehranje
valnih proizvodov, poudarja na, 
da bo tu napredovanje v bo
doče počasneje, bodisi ker je 
izvoz na druga tržišča mnogo 
večji, bodisi ker bodo drugi či
nitelji npr. Skupno evropsko 
tržišče, vplivali negativno. Zato 
naj bi se povečanje jugoslovan
sko - italijanske izmenjave i- 
skalo predvsem na področju 
proizvodov jugoslovanske indu
strije, ki naj bi jih uvažalo 
italijansko tržišče.

SMISEL INDUSTRIJSKEGA
SODELOVANJA
Doslej so se v tem pogledu 

pokazale težave, poudarja g. 
Marič, ker so italijanski indu
strij ci nasprotovali takšnemu 
jugoslovanskemu izvozu npr. pri 
tekstilu, kjer so zahtevali in 
dosegli začasno kontingentira- 
nje, pri polizdelkih iz bakra in 
medenine, betonskem železu itd. 
Jugoslovanska industrija mora 
zahtevati v interesu povečanja 
medsebojne izmenjave obeh dr
žav, da se njeni izdelki tretira- 
jo enako kakor izdelki iz dru
gih držav, ki uživajo uvozni si
stem po tabeli A-import.

Jugoslovanska industrija ima 
tudi velik interes z-a tehnično- 
industrijsko sodelovanje in de 
litev dela, kar bi v sedanjih po
gojih najbolj olajšalo razpeča
vanje blaga na obeh tržiščih 
in dajalo možnost skupnega na
stopanja na tretjih tržiščih. V 
tem smislu bi morali gospodar
ski ukrepi, ki so bili sprejeti 
pri izvajanju valutne reforme 
v Jugoslaviji, učinkovati po
speševalno, ker bodo imeli za 
posledico zvišanje produktivno
sti in seveda kvalitete, pa tudi 
boljše komercialne pogoje.' Spo
razum o gospodarskem in teh
nično - industrijskem sodelova
nju (podpisan v Rimu 28. nov. 
1964 in oživljen s prvo sejo me
šanega jugoslovansko - italijan
skega odbora, predvidenega po 
sporazumu, v dneh 9. in 10. ju
lija t.I.) ter številni stiki go
spodarstvenikov obeh držav 
glede na ta sporazum napove
dujejo razveseljiv razvoj.

POROČILO TAJNIKA 
Dl SALVUA
Poročilo comm. Di Salvija v 

glavnem potrjuje gornji pre
gled blagovne izmenjave s tem, 
da dodaja nekatere podrobno
sti. Npr. med surovinami je na
zadoval jugoslovanski izvoz ce
luloze, kompenziran morda 
povečanim izvozom celuloznega 
lesa. Pri končnih izdelkih je 
nazadoval izvoz sukanca in vr
vi. Pri italijanskem izvozu 
Jugoslavijo se opaža v sektorju 
prehranjevalnih izdelkov, naza 
dovanje pri rižu in limonah. 
Med surovinami je opazno ob
čutno zmanjšanje izvoza sinte
tičnih vlaken in volnenih tka
nin, deloma kompenzirano s 
povečanim izvozom umetnih 
vlaken (celuloznih). Med final
nimi izdelki je povečan izvoz 
valjanega materiala in pločevi
ne, zmanjšan pa izvoz tkanin, 
preje, trde lepenke in plutovi- 
ne v blokih. Med kemičnimi 
proizvodi so nazadovala umet
na gnojila in plastične mase. 
Pri strojih in opremi je naza
doval izvoz krogličnih ležajev 
in industrijskih peči, napredo
val pa ie izvoz vozil in rezerv
nih delov. Poročilo zaključuje 
opazka glede sestave mešane
ga odbora, predvidenega po že 
omenjenem sporazumu o eosoo- 
darskem m tehnično industrij
skem sodelovanju, češ da so z 
italijanske strani v tem odboru 
samo državni funkcionarji, ni 
pa predstavnikov industrije.

V razpravi k poročilom se je 
zaradi pojasnila k temu ogla
sil trgovinski ataše poslaništva 
v Beogradu dr. Gorla, ki ie po
jasnil sestavo tega odbora z

italijanske strani. Člani so: 
stva za zunanjo trgovino, gen. 
ravnatelj direkcije za valute i- 
stega ministrstva, gen. ravna
telj zakladnega ministrstva, za
stopnik zunanjega ministrstva 
in on sam kot trg. ataše. Delo 
se odvija v dveh tehničnih ko
misijah, ki obravnavata vpra
šanja a) po blagoznanski stra
ni, b) glede finančne in teh
nične plati vsakega posamez
nega predloga.

V ti dve komisiji bodo pokli
cani tudi predstavniki zainte
resiranih gospodarskih panog, 
poleg uradnih tehničnih pred
stavnikov obeh držav. Poleg te
ga bodo za vsak sektor obsta
jale še posebne delovne skupi
ne. Ministrstvo za zunanjo tr
govino v Rimu ie glede teTa že 
izdalo okrožnico in prvih pet 
ali šest predlogov je bilo že 
vloženih. Zainteresirani morajo 
nasloviti predloge na tajnika 
odbora dotične države: italijan
ski interesenti torej na dr. De 
Rubo, svetnika pri MINCOMES, 
pri gen. direkciji za razvoj in 
izmenjave, Jugoslovanski Inte
resenti pa na dr. Petkoviča, 
pomočnika načelnika Zveznega 
sekretariata za zunanjo trgovi
no (preko JUGOBANKE).

Posl. Meda je kot predsedu
joči pozval nato številne pri
sotne, med katerimi je bilo o- 
paziti člana IV Hrvatske g. 
šušnjarja, predsednike Gospo
darskih zbornic Hrvatske in 
Slovenije, kakor tudi predstav
nike mnogih največjih jugoslo
vanskih in nekaterih italijan
skih podjetij, naj se oglasijo s 
pripombami k poročilom in k 
splošni problematiki, žal mo
ramo zapisati, da je bila ude
ležba z jugoslovanske strani si
la skromna. Predvsem ni jas
no, zakaj se niso oglasili pred
stavniki podjetij izvoznikov — 
uvoznikov, ki bi bili morali po
živiti razpravo s konkretnimi 
pripombami in podatki. V glav
nem so se oglašali predstavni
ki italijanskih podjeij. tako na 
primer predstavnik tvornice ši
valnih strojev NECCHI, ki je 
omenil svoj primer industrij
skega sodelovanja s tvornico 
«VLADO BAGAT», Zadar. Ob
enem je postavljal zahtevo po 
jamstvu s strani gospodarskih 
organov za nadaljevanje take
ga sodelovanja, ker sta bili obe 
tvornici NECCHI in BAGAT — 
doslej sami uspeli poslovati, no
vi položaj pa to otežuje. Nave
del je tudi dva glavna vzroka, 
ki ovirata izvoz jugoslovanskih 
industrijskih izdelkov v Italijo: 
prvič, različnost carinskih ta
rif za države Evropske gospo
darske skuonostj in drugič, po
treba po zboljšanju in izpopol
nitvi določenih vrst jugoslo
vanske proizvodnje.

Predstavnik tvrdke RESINE 
iz Milana je omenjal, nasprot
no, težave pri tehničnem so
delovanju zaradi prenosa na
bave surovin — v tem primeru 
za izdelavo poliestermh gum
bov — iz Italije v Avstrijo, 
kljub dogovoru o sodelovanju 
z jugoslovansko stranko. (To je 
lahko vzrok valutnega položa
ja. lahko pa tudi pomanjkljiva 
komercialno - nravna podkova
nost same italijanske tvrdke. 
Op. p is.)

G. D. Košuta iz Trsta je o- 
menil — kar je treba zares po
udariti — nujno potrebno, da 
se uskladi umik poslovanja ju
goslovanskih in italijanskih ca
rinskih organov. Dogaja se nam
reč da blago, zlasti Dri kamion
skih prevozih zaradi tega za
muja in so povečani stroški. 
Bilo bi nujno, da mešane ko
misije ta urnik primerno urede.

Predstavnik trgovinske zbor
nice za Bosno in Hercegovino 
g. Alič, je povzel besedo, da bi 
spregovoril predvsem o tehnič
no - industrijskem sodelovanju, 
kar je bila posebna točka dnev
nega reda. Omenil ie, da imajo 
naslednje tvornice z niegovega 
področja interes za sodelovanje 
z italijanskimi industrijami: 
FAMOS, SOKO, ILIJAŠ, KRI- 
VAJA. R. ČAJAVEC. Blagovne 
vrste: damperji, hladilniki, vo
dovodne cevi in železarski pro
izvodi, lesene montažne hiše, 
avtomobilski elektro-deli, 
_____ B. Z.

(Konec prihodnjič)

TRST
Trg. S. Giovanni, 1 
Tel. 35-019

® peči na kerozen, 
plin, tekoči plin 
in elektriko 

@ pralni stroji 
® hišne in kuhinj

ske pritikline

IMPEXPORT
UVOZ - IZVOZ - ZASTOPSTVA

TRST — VIA CICERONE 8 
Tel. 38-136, 37-725

Skladišče: Via del Bosco 20 
Tel. 50010

Telegram: Impexport-Trieste

Specializirano podjetje za 
vsakovrstne kompenzacije 
Posreduje po tržaškem in 
goriškem sporazumu
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Soodvisnost gospodarstva 
in urbanistike mejnih dežel

Urbanisti is Slovenije in Furlanije-Julijske 
krajine na sestanku v Campoformidu

V soboto in nedeljo, 2. in 3. 
oktobra sta imeli dve zelo šte
vilni delegaciji slovenskih urba
nistov iz Slovenije in italijan
skih iz dežele Furlanija - Julij
ska krajina v Campoformidu 
posvetovanja in seminarske raz
prave o urbanizaciji v deželnem 
merilu. Predsednik slovenske de
legacije je bil arh. Boris Gaber- 
ščik, a tajnik arh. Tomaž Vuga, 
italijanske pa predsednik arh. 
Gino Valle in tajnik arh. Lucia
ne di Sopra.

Zelo zanimivi so podatki izne
seni na seminarju o vzajemni 
soodvisnosti gospodarstva in ar
hitekture. Navedli bomo podat
ke o obeh sosednih deželah: o 
republiki Sloveniji in o deželi 
Furlanija - Julijska krajina.

Slovenija: Leta 1765 je imela 
Slovenija okoli 800.000 prebival
cev, a 90 odsto kmečkega pre
bivalstva. Leta 1965 je bilo v Slo
veniji še enkrat več ljudi, in si
cer 1,600.000, a v kmetijstvu jih 
je delalo samo 30 odsto. Pred
videvajo, da bo leta 2000 štela 
Slovenija 2,100.000 prebivalcev, 
a na kmetih jih bo delalo samo 
10 odsto. Za slovensko industri
jo naj bi bilo po mnenju gospo
darstvenikov slabo, ker je po
lovica zaposlenih v industriji še 
vezana na zemljo in se torej 
poleg industrijskega dela ukvar
ja še s kmetijskih delom. 
zaradi česar je njihova proiz
vodnost zelo nizka tako v kme
tijstvu kot v industriji. Da je 
temu tako, je kriva tudi okol- 
nost, da so naselja silno raz
drobljena in posejana na redko 
po vsej Sloveniji. Slovenska re
publika ne pozna prave urba
nizacije, saj živi le 33 odsto vse
ga prebivalstva v strnjenih mest
nih naseljih. Sodobno proučeva
nje gospodarskih strokovnjakov 
je dognalo, da vpliva urbani
stična porazdelitev delovne sile 
po ozemlju na proizvodnost, in 
zategadelj zahtevajo slovenski 
gospodarstveniki od svojih ur
banistov, da izberejo tiste urba
nistične konfiguracije, ki more
jo pripeljati do najvišje proiz
vodnosti.

Iz poročil slovenske delegaci
je smo zvedeli za še neki drug 
pomemben pojav. Dohodek na 
glavo je v sosednji slovenski re
publiki zelo visok in znaša 480 
tisoč lir. V Milanu je dohodek 
na glavo 635.000 lir, povprečni 
italijanski pa 386.000 lir. Pa ven
dar ni življenjski standard vi
sok, ker je velik del dohodkov 
določen za investicije, a drugi 
del v , iznosu 50 odsto za zao
stale pokrajine zvezne republike.

Furlanija - Julijska krajina. 
Italijanski poročevalci so poro
čali, da sta v deželi dve osnov
ni gospodarski in urbanistični 
strukturi. Trst sam ima namreč 
močno razvite tercijarne dejav
nosti (upravna dejavnost, trgo
vina, pristaniščno uveljavljenje 
itd.), ker nima kmetijskega za
ledja. Furlanija pa ima zelo ob
sežno kmetijsko ozemlje z maj
hno proizvodnostjo in z zelo 
razdrobljenimi naselji. Industri
ja kaže praktično intenzivno de
javnost le v Pordenonu. Z uskla
jen jem teh dveh osnovnih go
spodarskih in urbanističnih zna
čilnosti bi mogli doseči dobre 
pogoje za industrijski razvoj in 
za ustrezno delitev dela. Urbani
stična komponenta bo omogo
čila izvesti načrtovanje z ustrez
nim integriranjem enega siste
ma z drugim.

Zanimivo je bilo, kako je pred
sednik Valle povzel poročila o- 
beh delegacij: V Sloveniji obšir
ni vodilni upravni krogi vodijo 
proizvodnjo ter se pri tem pri
lagajo zahtevam urbanistike, da 
bi dosegli višjo proizvodnjo. V 
Furlaniji - Julijski krajini ima 
Upravni aparat le redke stike z 
gospodarsko stvarnostjo in zato 
je brez pravih spodbud, da bi 
se brigal za obnovo gospodar
stva, kakor bi to zahteval go

spodarski razvoj v deželi. Iz te
ga je arh. Valle zaključil: po
trebna je integracija med gospo
darstvom in urbanistiko.

Državno jamstvo 
za izvozne kredite

Ministrski svet bo v kratkem 
proučil zakonski osnutek, ki 
predvideva državno jamstvo za 
izvozne kredite, pa tudi finan
ciranje in pomoč državam v 
razvoju. Novi zakon naj bi iz
popolnil določbe zakona z dne 
5. julija 1961 št. 635.

Zakonski osnutek je že pro
učil Vsedržavni svet za gospo
darstvo in delo (Consiglio na- 
zionale delVeconomia e del la- 
voro — CNEL) ter je pristavil 
svoje pripombe. Svet je zlasti 
mnenja, da bi moralo priti v 
odbor, ki bo odločal o jamstvu 
za posamezne kredite, ki jih 
bodo italijanski izvozniki pode
lili tujim uvoznikom italijan
skega blaga, več predstavnikov, 
in sicer med njimi tudi pred
stavniki Bančnega združenja, 
Splošne konfederacije za kme
tijstvo, Splošne konfederacije 
za industrijo in Splošne konfe
deracije za trgovino in turizem. 
Preden izvoznik zaključi kup
čijo s tujim kupcem ter mu do
voli kredit, lahko povpraša od
bor za jamstvo kreditov, ali 
mu je nripravljen podeliti jam
stvo v načelu. Na podlagi pri
stanka s strani odbora izvoz
nik lahko nato zaključi kupči
jo in odobri tujemu uvozniku 
kredit. Država zajamči s svoje 
strani izvozniku dovoljeni kre
dit, in sicer po Vsedržavnem 
zavodu za zavarovanje IN A (I- 
stituto Nazionale Assicurazio- 
ni). Krediti so na srednji rok 
in na kratek rok, a jamstvo ne 
sme presegati 85 odsto dovo
ljenega kredita. Jamstvo za 
kratkoročne kredite ne sme 
presegati dveh let.

Graditev koprske železnice zajamčena
V našem listu smo objavili 

nedavno vest o gradnji kopr
ske železnice in dejali, da bodo 
kreditna sredstva tudi za pri
hodnje leto odobrena, čeprav 
še niso rešena vsa s tem zve
zana vprašanja. Eno glavnih 
vprašanj je bilo pri tem poroš
tvo za najete kredite. Splošna 
gospodarska banka Slovenije je 
zahtevala poroštveno izjavo od 
koprske Komunalne banke, ki 
ga je že dala za 2 milijardi, 
več pa ni mogla. Dne 7. okto
bra pa je koprska občinska 
skupščina sama sprejela sklep 
o poroštvu podjetju Luka Koper 
kot investitorju za kredite, v 
višini 8.330,000.000 din. S tem 
je vsaj to vprašanje rešeno. Ob
čina je sprejela to težko poroš
tvo v zavesti, da bi bilo z na
daljnjim zavlačevanjem gradnje 
železnice ogroženo ne samo po
slovanje pristanišča, marveč tu
di vsega razvoja gospodarstva 
na Koprskem.

Po prvotnem predračunu bi 
stala, izgradnja železnice samo 
6 milijard 309 milijonov din, 
zaradi podražitve materiala in 
del pa se je znesek dvignil 
že pred gospodarsko reformo 
na 9 milijard ICO milijonov din. 
K povišanju je prispevala tudi 
odločitev, da se ne gradi le 
industrijski tir, marveč normal
na železniška proga. Vprašanje 
financiranja je bilo načelno že 
rešeno z zadevnimi sklepi in 
sporazumi, manjkali pa so ne
kateri drugi elementi, kot po
roštvo za kredite, pritok sred
stev in rok zapadlosti anuitet. 
Vse to je povzročilo podaljša
nje dokončne dograditve. To bi 
zavrlo normalno delo pristani
šča, ki mora dati letos iz last
nega samo za prevoze do Ko
zine dotacijo 400 milijonov din 
in odklanjati večji dotok ladij 
ter tudi tranzita. Železnica bi 
morala biti na vsak način do
grajena vsaj do januarja 1967. 
Spričo take nujnosti, se zdi, da 
bo zdaj po občinskem poroštvu 
le mogoče tempo gradnje pos
pešiti.

Do letošnjega septembra je 
bilo opravljeno, odnosno priče
to delo na 14.500 m trase, spod
nji ustroj pa je že povsem do
delan na daljavi 7.500 metrov,

LADJE SPLOŠNE PLOVBE
Motoma ladja «Bled» je pri

stala 12. oktobra v Trstu, nakar 
je odpotovala proti Reki. La
dja »Bočna« se je zasidrala 
14. oktobra v Abidjanu. «Bo- 
hinj» je 8. oktobra odplula iz 
Ploč proti Splitu (9. okt.), Reki 
(11. okt.), Kopru (13. okt.), Ne
aplju (17. okt.), Barceloni (20. 
okt.), Valenciji (21. okt.) in 
zahodnoafriškim pristaniščem. 
»Dubrovnik« je te dni zapustila 
Warri, namenjena proti Lagosu, 
Temi in Abidjanu. «Pohorje» je 
odpotovala iz Teme proti Lago
su/Apapi in Fort Harcourtu. 
«Zelen gor a» je zapustila 9. ok
tobra Gibraltar, namenjena pro
ti Takoradiju (22. okt.), Temi 
in Lomeju. «Bovec» pluje proti 
St. Vincentu in Jadranu. »Lju
bljana)) je zasidrana na Reki. 
»Ljutomera se je 14. oktobra 
zasidrala v Riu Grandu.

ATOMSKA TRGOVINSKA
LADJA V BREMERHAVENU
Bremenski senat je v soglasju 

z deželno upravo Spodnje Sa
ške dovolil, da pristane v Bre- 
merhavenu ameriška trgovin
ska ladja na atomski pogon 
«Savannah». S tem je bil omo
gočen reden promet s tovorni
mi ladjami na atomski pogon 
v nemških pristaniških. Bre- 
merhaven je s tem postal ev
ropski končni pristan za bodo
čo redno plovbo ladje »Savan- 
nah» med vzhodno obalo Zdru
ženih držav in Zahodno Evropo. 
Ladja, ki je brez dimnika in je 
opremljena z reaktorjem na 
tlačno vodo kot pogonskim a-

gregatom in doseže hitrost oko
li 37 kilometrov na uro, lahko 
prepluje 550.000 kilometrov z 
enim samim nabojem jedrskega 
goriva (uran 235).

Potem ko je 10. septembra 
»Savannah« pristaM ‘v "Bilbau 
kot prvem pristanišču v Evro
pi, je priplula 15. septembra 
s tovorom 400 ton (stroji, ke
mikalije, tkanine, pošta) v Bre- 
merhaven, od koder je 17. sep
tembra spet odplula s 650 to
nami tovora za Združene dr
žave (turški tobak, avtomobi
li, selitveno blago, stroji). Na 
tej poti proti Ameriki je pri
stala še v pristaniščih Rotter
dam, Antwerpen in Le Havre. 
Tovor iz Evrope je namenjen 
za pristanišča New York, Bal
timore, Philadelphia in Nor
folk.

Za atomsko ladjo «Savannah» 
je predvideno letno šest voženj 
med Združenimi državami in 
Zahodno Evropo, (n)

NAPOVEDANE LADJE 
JUGOLINIJE

Odhodi iz Trsta 
Proga Jadransko morje-Severna 

Evropa: «Bratstvo» 21. okto
bra;

Proga Jadransko morje-Severna 
Amerika: «Novi Vinodolski«
21. oktobra;

Proga Jadransko morje-Ciper in 
Izrael: »Risnjak« 21./25. ok
tobra;

Proga Jadransko morje-Perzijski 
zaliv: »Lika« konec oktobra 
ali v začetku novembra, «U- 
ljanik« v drugi polovici no
vembra;

razen tega so pa v gradnji tu
di že nekateri objekti. Izkopa
nih je bilo do omenjenega časa 
462.770 kubičnih m materiala. 
Vseh del je bilo opravljenih 
27 odstotkov, porabljenih pa 
2.463,531.000 din. Celotni doslej 
dokončno odobreni in likvidni 
kredit je znašal 3.198,000.000 din. 
V zvezi z železnico bi bilo nuj
no treba podaljšati sedanjo o- 
perativno obalo v pristanišču 
še za vsaj 300 m in zgraditi 
še nekatera skladišča, ki pa jih 
bodo financirala zainteresirana 
slovenska in beograjska gospo
darska podjetja.

R. G.

Z ZA CENEJŠI BENCIN V 
TRSTU. Deželni svet je v sredo 
razpravljal o predlogu neofaši- 
stov, da bi vlada na Tržaškem 
ozemlju dovolila prodajo benci
na po nižjih cenah in s tem pre
prečila, da tržaški avtomobilisti 
kupujejo jugoslovanski bencin 
na obmejnem področju. Za pred
log so glasovali svetovalci kr- 
ščanskodemokratske stranke, 
socialisti, en socialni demokrat 
in svetovalec Slovenske skupno
sti, poleg liberalcev in neofaši- 
stov. Glasovanja so se vzdržali 
komunistični svetovalci in vsi 
člani deželnega odbora. Predsed
nik deželnega odbora dr. Ber- 
zanti je izjavil, da se odbor upi
ra predlogu, ker gre v bistvu 
za kršitev videmskega sporazu
ma, na katerem sloni sodelova
nje med Italijo in Jugoslavijo 
ob meji.

Z SOLIDARNOSTNA STAVKA 
ACEGATA. V sredo se je začela 
48-urna vsedržavna stavka usluž
bencev električnih podjetij, pred
vsem državnega podjetja ENEL, 
Napovedale so jo vse tri glav
ne sindikalne organizacije, ker 
delodajalci nočejo nameščencem 
povišati plač in priznati norma
tivnih zboljšanj. V Trstu so na
meščenci podjetja Acegat stav
kali v znak solidarnosti z osta
limi italijanskimi podjetji. Na
vzlic stavki je bila po vsej Ita
liji dobava toka pravzaprav red
na, le v industrijskih obratih je 
bilo delo deloma ustavljeno. V 
našem mestu stavke Acegata 
skoro ni bilo občutiti.

Z V PODGORI je bila te dni 
enodnevna stavka delavcev in 
delavk tamkajšnje tekstilne to
varne. Stavko so priredile vse 
tri sindikalne organizacije, ki 
zahtevajo med drugim izplači
lo proizvodne nagrade.

Z NA GORIŠKEM je bila napo
vedana za danes 24-urna stavka 
delavcev slaščičarskih podjetij 
v okviru proste cone. Confindu- 
stria namreč menda noče začeti 
pogajanj za obnovitev delovne 
pogodbe,

Z KRVODAJALCEM. Krvna 
banka sporoča meščanom, da je 
skoro pošla njena zaloga krvi. 
Zato prosi zlasti člane združe
nja krvadajalcev katerekoli sku
pine, naj se čimprej javijo pri 
transfuzijskem centru, ki je od-

POPUSTI NA ŽELEZNICI
ZA POŽIVITEV TURIZMA
IZVEN SEZONE
Pristojni organi italijanskega 

ministrstva za prevoze prouču
jejo ukrepe, s katerimi bi bilo 
mogoče pospešiti turizem tudi 
v takoimenovani nizki sezoni. 
Ukrepi zadevajo plačilne olaj
šave pri potovanju po železnici, 
in tu še predvsem pri skupin
skih potovanjih študentov, v 
sezoni od januarja do maja 
1966. leta. Z novimi ukrepi bi 
se okoristile tudi potovalne a- 
gencije, katerim bi državne že
leznice menda dokončno povi
šale provizijo od vsake pro
dane vozovnice na 6 odsto. 
Uprava železnic je od 1964. leta 
do danes dvignila provizijo od 
3,50 na 5 odsto, prav v zadnjih 
mesecih pa je še uvedla dodat
no maržo 1 odstotka za vsako 
»skupinsko vozovnico«.

Potovalne agencije so v lan
skem letu za potovanja po že
leznici v Italiji prodale 9 mi
lijonov vozovnic za 9,5 milijona 
potnikov (razliko treba pripi
sati dejstvu, da veljajo nekatere 
vozovnice tudi za več oseb). 
Prejele so nad 34 milijard 600 
milijonov lir, a provizija na 
ta znesek je znašala nekaj nad 
1,6 milijarde lir.

Glede železniškega prometa v 
letošnjem letu je značilno, da 
se je v prvih 7 mesecih šte
vilo potnikov znižalo za 9 od
sto, dejavnost potovalnih agen
cij pe se je skrčila samo za 
5 odsto.

PROPAGANDA
ZA POSPEŠITEV
ZIMSKEGA TURIZMA
Italijansko ministrstvo za tu

rizem in predstave je s sode
lovanjem ustanove ENIT pri
pravilo poseben načrt, s katerim 
bi pospešili zimski turizem in 
šport v domačih zimskih leto
viščih. Načrt predvideva zlasti 
širokopotezno propagandno ak
cijo v tujini, tako v Franciji, 
Beneluxu, Angliji, Zahodni Nem
čiji, Avstriji in na Švedskem, 
šlo bi za prirejanje konferenc 
o zimskem športu v Italiji, sre
čanja s turističnimi operaterji, 
športnimi voditelji, predstavniki 
tovarn, sindikalnih organizacij 
in univerzitetnih združenj, dalje 
za urejanje reklamnih izložb, 
prospektov v angleščini, nem

ščini in francoščini, diafilmov 
itd. Vršili bi tudi posebno pro
pagando za klimatične postaje 
v Južni Italiji in na otokih. 
Pri propagandi za zimska leto
višča bi posebej poudarjali nji
hove značilnosti, kakor npr. 
veliko množino snega, možnost 
izdatnega sončenja in blago 
podnebje, dalje bogato razpolo
žljivost s športnimi igrišči in 
dirkališči ter raznovrstno opre
mo za zimske športe, kakor 
tudi sodobno komfortno opre
mo v hotelih in drugih gostin
skih obratih.

ODPRAVLJEN VIZUM MED 
JUGOSLAVIJO IN KUBO. 
»Tanjug« poroča, da so pred
stavniki Jugoslavije in Kube 
podpisali sporazum, s katerim 
so bili odpravljeni vizumi na 
potne liste.

Dvojni jubilej slovenskega 
turističnega delavca. Te dni je 
praznoval prizadevni turistični 
delavec Franjo Novak v Mari
boru dvojni jubilej: 70-letnico 
rojstva in 45-letnico uspešne; 
plodne dejavnosti na področju 
turistične publicistike. Vrsto let 
je bil slavljenec komercialni u- 
pravitelj Rogaške Slatine. Usta
novil in urejeval je v Mari
boru reprezentativno, ilustrira
no revijo »Jugoslovanski bise
ri«. Poudariti je zlasti slavljen
čevo turistično propagandno 
pobudnost s spisi literarno tu
ristične zvrsti, ki se odlikujejo 
po izvirnem, napetem snovnem 
podajanju, Vnetemu slovenske
mu turističnemu publicistu že
limo tudi v naslednjem deset
letju nadaljnjih posrečenih, ži
vahnih pobud na področju slo
venske publicistike.

IZ JUGOSLOVANSKEGA TU
RISTIČNEGA URADA. G. Mar
ko šupuk, ki je vodil nad 5 let 
Jugoslovanski turistični urad v 
Rimu, odide na novo mesto v 
Beograd. Za novega ravnatelja 
Jugoslovanskega turističnega ti
rada je bil imenovan Mate Bar
bič, ki že več let deluje na pod
ročju turizma.

TURIZEM V JUGOSLAVIJI 
NARAŠČA. V razdobju od ja
nuarja do konca avgusta letoš
njega leta je Jugoslavijo obiska
lo vsega 5,5 milijona tujih turi
stov. Njihovo število se v pri
merjavi z istim časom lanskega 
leta dvignilo za 2 milijona oseb.

prt od 8. do 11. in od 17. do 19. 
ure.
Z POKRAJINSKA TURISTIČ
NA USTANOVA opozarja vse ti
ste meščane in okoličane, ki so 
pooblaščeni za oddajanje sob a- 
li stanovanj letoviščarjem, da 
morajo v najkrajšem času pri
javiti na sedežu turistične u- 
stanove cene, po katerih bodo 
oddajali v prihodnjem letu 
1966. Te cene bodo »maksimal
ne«, kar pomeni, da jih ne bo
do smeli višati. Kdor ne bi cen 
prijavil bo kaznovan.

ISA SE SOŽALJE

UMRLI SO: v Trstu 61-letna 
Ivanka Jerman vd. Larniani, 
76-letni Ivan Okretič, 59-letni 
Josip Rutar, 65-letna Rozalija 
Gregorič, Stojan Pečar z Opčin, 
Ivan Kocjančič iz Krogelj, Franc 
Pertot iz Sv. Križa, Valerija 
Hrovatin z Opčin, Angela Sve
tlič iz Prečnika; v Gorici Janko 
Rustja, 85-letni Anton Reščič iz 
Štandreža, 87-letni Ivan Pušnar, 
43-letna Ljudmila Kavčič, 76-let- 
na Ana Kokelj in Valerija Hro
vatin.

«Mesec sovraštva»
Osvobodilno gibanje Viet- 

kong (v Vietnamu) je uved
lo »mesec sovraštva« Zdru
ženih ameriških držav ki 
se je začel 15. oktobra. Tako 
poroča radio Hanoi. Ta da
tum so izbrali, ker je tega 
dne prva obletnica usmrtit
ve električarja v Saj gonu 
(glavnem mestu Južnega 
Vietnama) Ngujena Van 
Troja, Tega so ujeli, ko je 
skuša-l ubiti ameriškega dr
žavnega tajnika za narodno 
obrambo Roberta McNama- 
ro, ki je bil na inšpekciji v 
Južnem Vietnamu.

Ameriški tednik »Satur- 
day Review» je pričel zbira
ti denar za obnovo neke va
si v Južnem Vietnamu, k; 
so jo 3. avgusta zažgali ame
riški vojaki. Doslej je revi
ja zbrala v ta namen 17.000 
dolarjev (10,600.000 lir). Ča
sopis se je uprl požigu vasi 
v povračilni namen, češ Ker 
so iz hiš pristaši osvobodil
nega gibanja streljali na a- 
meriško vojsko. Ameriški o- 
ficirji so izjavili, da so po
žgali vas, da bi se v njej 
zopet ne utrdili pristaši o- 
menjenega gibanja.

Ko sem razmišljal, kako naj 
Pravzaprav naslovim tole kram-
jjanje s številnimi kmetovalci 
z. Doline, Bolj unča in Boršta, 

■kl sem jim obiskal te dni ob 
trgatvi, sem se slučajno spom
nil enega izmed člankov izpod 
Peresa Janka Furlana, upoko
jenca iz šempolaja. Pred pet
najstimi leti je namreč pisal v 
»Istrskem tedniku« pod enakim 
naslovom: »Vse obrača hrbet 
<emlji», o čezmernem naselje
vanju podeželskih ljudi v me
sta. »Kaj bo z zemljo, ki nam 
Je vir življenja, kaj bo z nami, 
če jo vsi zapuščamo?« se je 
spraševal zaskrbljeno. Toda nič 
ni pomagalo. Razvoj je šel svo
jo pot, mnogokje pa so ostale 
Prazne domačije in nekdaj ro
dovitna polja je zarastel plevel.

Naj takoj resnici na ljubo 
Povem, da pri nas na Tržaškem, 
vsaj na videz ni tako poraznega 
stanja na podeželju. Toda ce naj 
Povzemam zbir vseh misli, ki 
80 mi jih v pogovorih nanizali 
kmetovalci, res ne bi mogel bo: 
t)e nasloviti opisovanja njiho
vega razpoloženja ob letošnji tr
gatvi ,vsaj ne v vaseh dolinske 
?bčine, kjer ni praznih doma
čij in kjer je navzlic zaposlova
nju v industriji vsa ta leta osta
jalo vendarle nekaj časa tudi 
£a kmetovanje. Sicer pa bo naj
bolje da prepustim besedo ti
stim, ki so z menoj kramljali. 
Seseda je tekla v glavnem o le
tošnji trgatvi, pridelku grozdja, 
njegovi kakovosti in sortah, ki 
J m goje, dalje o prodaji vina, 
0 načinu obdelovanja trt, o mo
rebitnih prizadevanjih za mo
dernizacijo vinogradov ter kle
parstva, oziroma o razširitvi vi
norodnih površin, zlasti glede na 

°* da je vinogradništvo v do-

KRAMLJANJE OB LETOŠNJI TRGATVI

«Vsi obračajo hrbet zemlji»
i linski občini ena poglavitnih pa
nog kmetijstva.

Roman Mahnič, po domače 
Batatakov, doma na Križadi med 
Dolino in Boljuncem, je z eno 
nogo na domačiji, z drugo^ pa v 
državni službi. Je namreč lov
ski čuvaj in kot tak pozna do
bro razmere v svojem okolišu.

Najmanj tri dele nas je takih, 
ki nam je kmetovanje postran
ski posel, je pripovedoval. — 
No, skupaj z očetom, ki je revež 
bolan, obdelujeva kakih tri 
tisoč petsto trt. V normalnih 
letinah pridelava tudi do 20 hek
tolitrov vina. če jih bo letos de
set, bo veliko; kajti burja, ne
vihte, toča in nalivi so letos po
vzročili ogromne škode v vino
gradih. Trt nimam sortiranih 
ampak iz saviniona, sladke mal
vazije, tokaja, glere, refoška ka
berneta, frankinje in merlota 
pridelam le dvojno vino: navad
no belo in črno. Tako delamo 
v glavnem vsi pri nas, ker gle
de prodaje nimamo težav, če 
nam seveda kaj ostane, da vse
ga sami ne popijemo doma.«

O kakih razširitvah svojih vi
nogradov pa Batatakov sploh 
ne razmišlja, saj še te, ki jih 
ima komaj utegne obdelati.

Ko pa ni dovolj delovnih rok 
pri hiši in tudi »žornadarje« je 
težko dobiti, je potožil. — Po 
mojem mnenju za kmetijstvo na 
Dolinskem ni več obetov. Indu
strijsko področje iz žavelj se 
vse bolj širi sem gor; in tako 
imajo tudi v načrtu, vzeti nam

velike površine za naftovod. Gle
de na vse to, bomo primorani 
prej ali slej popolnoma opusti
ti obdelavo zemlje, četudi ne 
po lastni volji, je še poudaril 
Batatakov.

Karmelo Nine iz Boljunca 
ima skoraj že šest križev na 
grbi, a kljub temu skoči na svoj 
»motocarro« in odbrzi na njive. 
V vasi ga prištevajo med trde 
kmečke korenine in pravijo ce
lo, da je menda edini, ki se pre
življa le z obdelovanjem zem
lje; v veliko pomoč so mu 
stroji.

— Brez mehanizacije danes 
ne gre več! In veste, jaz sem 
nedavno— kupil že drugo frezo. 
Toda po mojem mnenju bi mo
rale tovarne poljedelskih stro
jev izdelati tudi kak manjši 
stroj za globoko oranje, tako 
da bi z njim obdelovali sleher
no parcelico, naj bi bilo to na 
ravnem ali v rebru — je zatrje
val Nine med praznjenjem ka
di na motociklu, s katerim je 
malo prej nripeljal sladko 
grozdje. Med belimi in črnimi 
sortami v kadeh sem poskusil 
tisto črno s srednje — velikimi 
zrni. Dobro in sladko grozdje 
je!

— To pa je »hrvatica«, ki sem 
jo prinesel s Poreškega že leta 
1935 in jo še dandanes gojim 
edini v vasi. Zelo dobro se mi 
obnese tako glede kakovosti, 
kot tudi po količini, in kar je 
najvažnejše, je zelo trpežna trta.

Toda letošnja slaba vremena ni
so prizanesla niti njej tako, da 
b0 pridelek komaj polovičen. Ta
ko kot Nine je približno govo
ril o količini letošnje trgatve 
tudi njegov sovaščan Lovrenc 
Bandi, dodal pa je, da je 
pred leti že razmišljal, kako bi 
se lotil sortiranja trt, ampak da 
bi to zahtevalo veliko truda za 
obnovo vinogradov.

— Kaj hočete, star sem že. 
Če bodo hoteli to nekoč izvesti 
sinovi, jim priporočam in tudi 
pomagal jim bom, če bom pri 
močeh. Ampak, kaj jaz vem: 
dva sta v službi, tretji pa mi tu
di noče na njive. Takšen je dan
danes mladi svet! Po mojem, če 
gre tako naprej, pri nas ne bo v 
kratkem ne velikih, ne majhnih 
njiv in vinogradov, ostali bodo 
samo vrtovi, ki jih bodo obde
lovali za šport, tako kot se, de
nimo, nekateri ukvarjajo z no
gometom, da se malo razgiba
jo. žalostno, toda resnično!

Pa poglejmo še, kako je v 
Borštu. Ta slikovita vas na po
bočju pod kraškim grebenom 
je nekoliko bolj odmaknjena od 
razširjajočega se industrializira
nega sveta. Toda ugibanja o ti
lniku starega pred novim so si 
podobna. Podjetij tu ni in jih 
tako kmalu morda niti ne bo. 
Se pa za to sposobni vozijo vsak 
dan na delo v mesto. Prav ta
ko, kot v Dolini in Boljuncu, 
bi lahko s prsti našteli tiste, ki 
se ukvarjajo izrecno s kmetij

stvom. Eden takih je tudi Ivan 
Sedmak.

— »Bendima«, ko je bilo 
grozdje še v cvetju, je kazala 
bolje kot lani. Potem je prišla 
burja, toča in nalivi, kar trikrat 
zaporedoma in... No, ja, nekaj 
več kot polovičnega pridelka 
od normalne letine bo. Namesto 
40 hektolitrov, jih bo kakih 30. 
Upamo, da bo tudi dobro, saj 
naš kraj je znan po najboljših 
vinih tod okoli, zato ker ima
mo več sonca, kot v Dolini in 
Boljuncu. Za prodajo nismo ni
koli v skrbeh. Najbolj se nam 
izplača, da ga prodajamo na 
osmici. Tudi letos bom prodajal 
svoje vino tako. —

Bruno Zahar, po domače šmo- 
nin iz Boršta je tistega večera 
ob mojem obisku pripeljal prvi 
dve kadi natrganega grozdja. 
Stopila sva v klet na Šilce tiste
ga močnejšega. Lepo, zares mo
derno klet ima. Te dni si je ku
pil tudi »provin«, da bo lahko 
sam ugotavljal »gradacion«. 
Med redkimi kmetovalci v celi 
okolici je zadnja leta uredil tu
di nov moderno urejen vino
grad. Letos je na njem prvič 
trgal. Ni bilo dosti, ker od mla
de trte niti ni moč dosti zahte
vati, ampak vinograd se mu je 
obnesel. Tisoč novih trt: pol vr
sti tokaja, pol pa sortirano po 
vrstah frankinje in merlota. Od 
300 tisoč lir stroškov, so mu o- 
krog 30 odstotkov povrnili v 
nagrado in pomoč za nov trtni 
nasad, ki jo daje Inšpektorat za 
kmetijstvo.

— Gre in še bolje bi šlo, če 
bi bilo med mladimi več veselja 
do dela na kmetih. Poglejte ga: 
moj sin! Sedemnajst let je star. 
Odločil se je, da bo elektro-me- 
hanik. Kaj mu morem?

E. B.

Balkansko grozdje 
za EfiS predrago

Ker se sukajo cene za na
mizno grozdje z Balkana pod 
sedaj veljavnimi priporočenimi 
cenami Evropske gospodarske 
skupnosti (znašajo 61.60 nem
ških mark za 100 kilogramov), 
nameravajo kot poročajo iz 
Bruslja, v zaščito proizvodnje 
italijanskega grozdja uvoz gro
zdja na Skupni trg podražiti. 
Upravni odbor za ureditev sad
nega in zelenjavnega trga EGS 
se je v Bruslju soglasno izre
kel za uvedbo izravnalne da
jatve pri uvozu namiznega gro
zdja iz Romunije, Bolgarije in 
Jugoslavije. Tako je računati, 
da bo ta sklep usvojila tudi 
pristojna komisija, ki je že 
pred tremi tedni sklenila u- 
vesti tako izravnalno plačilo, 
ki naj izenači razliko med u- 
voznimi cenami iz tretjih de
žel in v EGS priporočenimi 
cenami, za grozdje iz Bolgarije; 
to pobiranje je komisija odlo
žila, ker so se cene ponudb 
med tem povišale.

(n)

Primer boljše organizacije 
trgovinske mreže

V Ljubljani lahko danes ku
piš lepo namizno grozdje po 
250 dinarjev kg. Pred nekaj 
tedni so slabše vrste dosegle 
cene čez 300 in 350 dinarjev. 
Cena je očitno padla, ko so 
dospele na ljubljanski trg večje 
količine grozdja iz Smedereva 
in Tikveša (v Makedoniji), že 
lani so iz Smedereva prišle 
večje pošiljke grozdja, in to 
okusno pakirane, pač dokaz na
predka smederevskih podjetij.

Prav zaradi boljše organiza
cije notranje trgovinske mreže 
danes tudi v Postojni lahko 
kupiš smederevsko ali makedon
sko grozdje po 250 do 260 di
narjev kg, ki ga dobavlja »Na
nos«, medtem ko so pred šti
rinajstimi dnevi nekatere kme
tice na tem trgu zahtevale kar 
400 dinarjev za kg grozdja.

Starejši vinogradniki pripove
dujejo, da je bil v avstrijskih 
časih ljubljanski trg dobro pre
skrbljen z vipavskim namiznim 
grozdjem (»žlahtnino«), ki so 
ga Budanjci tovorili z Vipav
skega čez Col proti Ljubljani. 
Danes, v času motorja in av
tomobila, pa takšnega organizi
ranega prevoza ni. Vipavsko 
namizno grozdje ima to pred
nost, da je zgodaj zrelo in 
zdrži prevoz. ■

kultura in živii
Francois Mauriac v 80 letu «Raceordosei» v Piranu

V ponedeljek je sloviti fran 
coski pisatelj Francois Mauriac 
dopolnil osemdeseto leto. Pri 
vsej svoji starosti se še danes 
uveljavlja v francoski publici
stiki in vsak teden napiše za 
»Le Figaro Litteraire« svoj 
dnevnik pod rubriko »Le bloc 
notes«. Svoj dnevnik je poprej 
pisal za «L’Express», s katerim 
pa se je razšel, še prej pa v 
»La Table Ronde«. Politično z 
vso odločnostjo podpira de 
Gaulla, ter se zavzema za tra
dicionalno politiko francoskega 
prijateljstva s Slovani, Prište
vajo ga med najplivnejše še 
živeče francoske katoliške pisa
telje, ki kakor omenjeno v svo
jih »dnevnikih« posega tudi v 
politiko.

Iz njegovih »dnevnikov« lah
ko razberemo, kako gleda na 
svet in na politiko. Naj nave
demo samo kratek izvleček iz 
njegovega dnevnika v prilogi 
»Le Figaro Litteraire« (2.—8. 
sept.): »Vse, kar me spravlja v 
stik z atomsko civilizacijo, spre
jemam od zunaj, ali pravzaprav 
tega ne sprejmem, nič od tega 
ne prodre v mojo misel. Umrl 
bom, ne da bi prestopil prag 
te obljubljene dežele, ki me 
pravzaprav strahotno odvrača 
in odbija nasproti kraljevstvu 
v moji notranjosti. Sovražim 
ta svet, kjer ribe umirajo, kjer 
so čričke pomorili, kjer ptice 
ne pojejo več, kakor samo v 
mojem spominu, kjer se molk 
neskončnih prostranosti krši 
tudi ponoči in kjer so zginili vsi 
topoli in bresti s cest stare 
Francije«.

Josip Vidmar 70-letnik
Slovenski tisk objavlja dolge 

razprave o delu znanega sloven
skega kritika Josipa Vidmarja, 
ki je te dni dopolnil sedemde
seto leto življenja. V zadnjem 
času priobčuje Josip Vidmar v 
»Delu« svoj »dnevnik«, v kate
rem obravnava aktualna kultur
na vprašanja in polemizira vča
sih tudi precej pikro.

NOVA SEZONA
SLOVENSKEGA KLUBA
V torek je bil v Gregorčičevi 

dvorani slovesen začetek četrte 
sezone Slovenskega kluba. Otvo
ritveni govor je imel dr. Ro
bert Hlavaty, nakar je Komorni 
zbor pod vodstvom prof. Ubal- 
da Vrabca zapel vrsto pesmi. 
Tudi v novi sezoni bo Slovenski 
klub prirejal običajne torkove 
večere.-' Tako bosta 19. t. m. v 
Gresrorčičevi dvorani prof. Slav
ko Kretič iz Nove Gorice in Ru
di , Hoenn, ravnatelj muzeja v 
Novi Gorici, prikazala lik pesni
ka in rodoljuba Simona Gregor
čiča. Predavanje bosta dopolnila 
s kakimi 150 diapozitivami in 
glasbenimi motivi na Gregorci 
čeve pesmi. Sledili bodo pestri 
glasbeni, recitacij ski, filmski in 
družabni večeri. Prireditelji bo
do med prisotnimi izvedli tudi 
nekakšno anketo, ki naj bi po
kazala želje stalnih obiskoval
cev teh večerov glede morebit
nih sprememb v sporedu.

V piranski galeriji »Piran« je 
bila od 27. septembra do 12. ok
tobra razstava tržaške slikarske 
skupine »Raccordosei« v kate
ri so slikarji Bruno Chersicla, 
Enzo Cogno, Klavdij Palčič in 
Nino Ferizi ter slikarki Lilian 
Caraian in Miela Reina, Ti u- 
metniki so se združili v skupi
no, »da se postavijo na vpliv
nejše stališče glede na krajev
ni ter splošni položaj, ker so 
spoznali, da dovoljuje navzoč
nost individualnih predlogov v 
istem okviru popolnejšo deba
to«. To so besede kritika Tonija 
Toniaja, ki je v ilustrativnem 
prospektu za piransko razstavo 
naglasil med drugim še nasled
nje: »Oni odklanjajo vsako po
stavljanje apriorističnih mej, 
kot tudi vsako stremuško poso
dobljenje..., toda ne bojijo se 
kompromitirati se z zavestjo se
danjosti, z njeno dinamično in 
mnogoliko izkušnjo realnosti«. 
Glede značilnosti vsakega posa
meznega slikarja pa je Toniato 
še dostavil: »Od ritmičnih m 
plastičnih vzorcev bogatih per- 
ceptivnih in imaginarnih Kara- 
ianinih asociacij, do domiselnih 
simboličnih Chersiclovih varia
cij v elegantnih snovnih kombi
nacijah, od iznajdljivosti različ
no razčlenjenih sestankov Co- 
gnovih elementov do emblema- 
tičnih materičnih obdelav Pal- 
čičevih sugestivnih konstrukcij, 
od konstruktivnega globoko li
ričnega Perizijevega akcijskega 
slikarstva do živahne pripoved
ne epizodnosti Reinine fantazi
je: tako se usklajajo v razse- 
žen in raztegljiv lok vse te raz
lične polarizacije ter se nam 
predstavljajo precej dialektično 
v nekakšnem spletu prelogov 
in hipotez, odmevov in sklice
vanj ter sestavljajo kar se da 
pomenljiv in razsjasnjujoč sku
pek današnje realnosti.«

TIEPOLO V VIDMU

V nedeljo so v dvorani Ajace 
v Vidmu odprli razstavo risb 
slovitega umetnika Tiepola. Ot
voritveni svečanosti so prisostvo
vali naj višji predstavniki obla
sti in številni učenjaki iz raz
nih delov Evrope. Tiepolove ris- 
sbe so poslali na razstavo An
gleži, Nemci, Avstrijci, Nizozem
ci, Poljaki, Američani in seveda 
Italijani. Za razstavo, ki ostane 
odprta do 14. novembra je med 
deželnim prebivalstvom zelo ve
liko zanimanje.

Vreme in letina Emmsn-i

KMEČKI PREGOVORI 
Vinotok:
18. Ko pride sveti Luka, 

veter in dež liste smuka
21. Svete Uršule dan, 

pravijo, tako 40 dan.
Sveta Uršula lepa in mila 
tudi prihodnja zima mila.

KN.IIGF WtWL
«S(ruktura

slovenskega gospodarstva
Prof. Toussaint Hočevar, ki je 

o vlogi slovenskega gospodarst
va v sklopu jugoslovanskega go
spodarstva že objavil krajšo štu
dijo — o tej smo že poročali v 
našem listu — se je lotil obšir
nejšega dela, ki ga je zdaj iz
dala Založba »Studia Slovenica« 
v New Vorku pod naslovom: 
»THE STRUCTUPE OF THE 
SLOVENI AN ECONOM Y (1943- 
1953)». H knjigi se povrnemo 
v eni izmed prihodnjih številk.

»MOST«, tromesečnik za lepo
slovje in kulturo v Trstu, št. 6-7, 
leto II. Oceno te dvojne in 
obilnejše številke objavimo v 
prihodnji številki našega lista.

OTA SIK: NOUVEAUK CHE- 
MINS DE LRCONOMTE TCHE- 
COSLOVAQUE. Založba Orbis, 
Praga 1965. Krajša razprava o 
novih razvojnih smernicah če
škoslovaškega gospodarstva.

PRENOVLJENI
Hotel POŠTA

TRST — Trg Oberdan 1 — Tel. 24-157, 35-786 (v centru mesta)
Udobne sobe s kopalnico — Telefon v vseh sobah

Dvigalo — Centralna kurjava

UR ARNA IN ZLATARNA

KARLO MIKOLJ
TRST

Čampo S. Giacomo 3, tel. 95-881
Ure najboljših znamk velika 
izbira zlatih okra
skov za vse prilike

BLED vas vabi
Jezero z otokom, blejski grad, 
izleti v prelepo okolico, prire
ditve, žičnica na Stražo, poletni 
in zimski športi, lov, ribolov.

® Prometne zveze ugodne •

r Grand Hotel 
Topllce-Hled
Prvovrsten hotel odprt razen od 
15. 10. do 15. 12. skozi vse leto. 
Moderno opremljene sobe s ko
palnicami in balkoni. Termal
no kopališče s stalno tempera
turo 23 stop. C. Izleti s koči
jami, alpski vodniki, vsakovrst
ne zabave in razvedrila. Pr
vovrstna domača in medna
rodna kuhinja, odlična vina.

OBIŠČITE

«Park-BoteL-fiorica
v Novi Gorici • Tel. 21-462, 21-442

Hotel B kategorije z vsemi signal
nimi napravami — 74 ležišč — Ve
lika restavracija s kvalitetno ku
hinjo — Specialiteta mesa na žaru, 
soške postrvi — Kavama — Lepo 
urejen vrt s plesom vsak večer, razen ob ponedeljkih — Na Izbiro 
so domača kvalitetna vina — solidna postrežba.
Priporočamo gostilni »Pri hrastu* in »Zvezda
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TRZNI PREGLED
Italijanski trg

Nasplošno smo v tem tednu 
na italijanskih trgih zabeležili 
slabe kupčije in znižanje cen 
pri vseh vrstah blaga, razen 
pri živilski krmi. žitni trg je 
zmeren, cene mehki kakor tudi 
trdi pšenici padajo. Začela se 
je prodaja letošnje koruze in 
riža, toda posebnega povpraše
vanja ni. Cene goveji klavni 
živini kakor tudi živini za rejo 
padajo zaradi velike ponudbe. 
Povpraševanje po maslu je ži
vahno, kljub velikim uvoženim 
količinam blaga iz Francije. Ce
ne siru so ostale čvrste. Slabo 
se prodaja oljčno olje, kar se 
občuti na nizkih cenah. Zaloge 
lanskega vina gredo h koncu, 
toda kupčije kakor tudi cene 
so če vedno čvrste. Na zele
njavnem trgu prevladuje po
nudba zelenjave s cenami, ki 
težijo navzdol. Za sadje veljajo 
zmerne cene; ponudba grozdja 
se je zmanjšala, pač pa se do
bro prodajajo jabolka in hruške.

ZELENJAVA IN SADJE
MILAN. Cene veljajo za kg, 

vštevši embalažo. Suh česen 100

do 220, pesa 48-96, rdeča pesa 
50-100, korenje 48-84, cvetača 60 
do 108, zelje 36-60, cikorija 38 
do 88, čebula 42-60, dišeča ze
lišča 150-300, svež fižol 72-240, 
droben fižol 240-540, debel fižol 
84-132, gobe 1000-2000, solata en
divija 75-150, solata 100-175, ra- 
dič 113-200, melancane 60-120, 
uvožen krompir Bintje 60-65, 
zelena paprika 36-84, rumena pa
prika 84-144, paradižniki 24-132, 
peteršilj 100-188, repa 48-72, ze
lena 36-108, špinača 75-138, bu- 
čice 72-180; banane 220-330, ko
stanj 50-150, fige 36-132, kaki 
48-120, jabolka delicious 96-168, 
hruške 132-180, belo grozdje 120 
do 192, črno grozdje 84-120, po
maranče 480-600, limone 156 do 
180 lir za kg.

VINO
MILAN. Rdeče piemontsko 

vino 10-11 stop. 710-810, Barbera 
13 stop. 1080-1130, Oltrepo pa- 
vese 10-11 stop. 710-810, manto- 
vansko rdeče 9-10 stop. 680-720, 
Valpolicella Bardolino 9-11 stop. 
790-840, Soave belo 9-10 stop. 
670-840, Rab oso 10 stop. 675-695, 
Merlot 10-12 stop. 705-855, Reg- 
giano 9-10 stop. 710-730, moden-

MEDNARODNA TRŽIŠČA
CHICAGO 28.9.65 5.10.65 12.10.65

Pšenica (stot. dol za 60 funtov) . * 162,— i6i y2 157 s/8
Koruza (stot. dol. za 56 funtov • fr 116 Va us y2 114 5/a

NEW YORK
Baker (stot. dol. za funt) . . . fr fr 58,50 60,— 61,50
Cin (stot. dol. za funt) .... • e 191,75 187,50 186,50
Svinec < stot. dol. za funt) . . . fr • 16,- 16,— 16,—
Cink (stot. dol za funt) ... fr • 15,75 15,75 15,75
Aluminij (stot. dol. za funt) . -. fr fr 24,50 24,50 24,50
Nikelj (stot. dol. za funt) . . fr fr 77,— 77,75 77,75
Antimon (stot. dol. za funt) . . fr fr 44,— 44,— 44,—
Lito železo (stot. dol. za funt) . 63,50 63,50 63,50
Živo srebro (dol. za steklenico) 635,— 640,— 640,—
Bombaž <stot. dol. za funt) . . 29,25 29,25 30,50
Volna (stot. dol za funt) 170,— 171,— 173,—
Kava »Santos 2» (stot. dol. za funt) . 44,— 44,— 43 Va
Kakao (stot. dol. za funt) . . . 16,10 16,55 15,86
Sladkor (stot. dol. za funt) . . . . 2,24 2,30 2,10

LONDON
Baker čiščen (funt šter. za d. tono) 425,— 435,— 440,—
Cin (funt šter za d. tono) . . 1525,— 1742,10 1470,—
Cink (funt šter. za d. tono) . . 109,10 109,5 111,-
Svinec (funt šter. za d. tono) . . i 108,— 107,15 Ul,-
Kavčuk (penijev za funt) . . . fc fr 19 y2 i9 y2 19 Va

SANTOS
Kava »Santos D» (kruzejrov za 10 kg) 5800,— 6100,— 6100,—

V preteklem tednu se je na 
mednarodnih surovinskih bor
zah dvignila cena bakra, svin
ca, cinka, volne, kavčuka, kave 
in sladkorja. Pocenili so se cin, 
juta, kakao, pšenica in koruza. 
Tečaj aluminija, litega železa, 
živega srebra in bombaža se 
ni v bistvu spremenil.

KOVINE
Cena bakra se je na london

ski borzi občutno dvignila. Naj
važnejši svetovni dobaviteljici 
bakra — Zambija in Čile sta se 
sporazumeli glede ustanovitve 
trajnega posvetovalnega organiz
ma za proizvodnjo in trgovino 
z rdečo kovino. Vodstveni od
bor londonske kovinske borze 
bo s 1. novembrom uvedel po
leg sedanje pogodbe «wire bars» 
še pogodbo H.C.F. R. (High 
Conductvity Fire Refined). An
gleži so v prvih osmih mesecih 
tega leta porabili 521.016 ton 
bakra ali 3 odsto več kot v 
istem razdobju lanskega leta. 
Tečaj cina je splošno nazado
val na vseh trgih. Svinec se 
je v Londonu nekoliko podra
žil. Poraba te kovine se je od 
januarja do konca avgusta tega 
leta povečala v Veliki Britaniji 
za 3 odsto, dosegla je 280.369 
ton proti 270.509 v ustreznem 
razdobju lani. Predstavniki de
žel proizvajalk in potrošnic 
svinca se sestanejo letos v Arn
hemu (Nizozemska) na 12. let
nem kongresu. V Kanadi se je 
letos proizvodnja svinca že pre
cej povečala, kar pomeni, da 
bodo Kanadčani morda lahko 
pokrili notranje potrebe brez 
izvoza; kanadska potrošnja te 
kovine se je dvignila letos že 
za 7 odsto, dočim se je pove
čala v zadnjih 5 letih za 5 
odsto, a v vseh poslednjih 10 
letih za 3 odsto. Naraščanje 
potrošnje postavlja pred kanad
ske proizvajalce vprašanje nuj
ne ostvantve velikih zalog.

KAVČUK
Cena kavčuka je na vseh tr 

žiščih še kar trdna V prvi 
polovici letošnjega leta so na 
vsem svetu pridobili 1,490.000 
ton sintetičnega kavčuka proti

VALUTE V MILANU
5.10.65 12.10.65

Amer. dolar 622,70 622,75
Kanad. dolar 572,— 572,—
Nem. marka 155,35 155,50
Francoski fr. 127,15 127,15
švicarski fr. 144,35 144,35
Avstrijski šil. 24,15 24,14
Avstral funt 1380,— 1383,—
Egipt, funt 739,— 739,—
Funt št pap. 1744,— 1744,—
Funt št. zlat 6375,— 6375,—
Napoleon 6300,— 6300,—
Zlato (gram) 716,— 716,—
Dinar (100) . Trst
drobni 40-42 debeli 40-42

BANKOVCI V CURIHU 
12. oktobra 1965 

ZDA (1 dolar) 4,29
Anglija (1 funt št.) 12,—
Francija (100 n fr.) 87,—
Italija (100 lir) 0,69
Avstrija <100 šil.) 16,60
CSSR (100 kr.) 11,—
Nemčija (100 DM) 106,75
Belgija (100 b. fr.) 8,50
Švedska (100 kr.) 82,50
Nizozemska (100 gold.) 119,—
Španija (100 pezet) 7,—
Argentina (100 pezov) 1,45
Egipt (1 eg funt) 5,—
Jugoslavija (100 din) 0,28
Avstralija (1 a v funt) 9,47 y2

1,372.000 ton v prvem lanskem 
polletju. Svetovne zaloge gumi
ja pa so se v istem času dvig
nile za 37.500 ton; konec ju
nija je bilo v njih 605.000 ton. 
Svetovna poraba kavčuka je do
segla v prvih 6 mesecih letos 
1,442.500 ton proti 1,210.000 ton 
v prvi polovici preteklega leta.

VLAKNA
Tečaj bombaža se na newyor- 

ški borzi dobro drži. Po raču
nih ameriškega kmetijskega mi
nistrstva bo ameriški bombažni 
pridelek navrgel v tej sezoni 
blizu 15,159.000 bal namesto 15 
milijonov 134.000, kot so pred
videvali mesec poprej. Lansko 
leto so Američani pridobili vse
ga 15,180.000 bal, dočim je zna
šal povprečni pridelek v prej
šnjih 5 sezonah 14,670.000 bal. 
Volna se je rahlo podražila. V 
preteklem tednu so bile dražbe 
z volno samo v Avstraliji in 
Južni Afriki. Kupčije so bile 
razmeroma slabotne, cene pa 
morda previsoke.

ŽIVILA
Cena kave se je v New Yorku 

nekoliko povzpela. Na ameri
škem kmetijskem ministrstvu 
menijo, da bodo v sezoni 1965 
in 1966 na vsem svetu pridobili 
76,8 milijona vreč kave, kar 
naj bi pomenilo največ po le
tu 1960. Politični nemiri v Aziji 
so prizadeli kupčije z indone
zijsko in malajsko Robusto, 
kateri se je cena močno dvig 
nila. Robusta iz nekdanje fran
coske Afrike pa je izginila s 
trgov, ker so že pošli vsi izvoz
ni kontingenti. Cene brazilski 
kavi se niso mogo spremenile. 
Ponudba je običajna, vendar je 
kupčij zelo malo, ker je pov
praševanje slabotno. Tudi Per 
nambuco se ne prodaja. Ope
raterji pričakujejo novi pride
lek. Cene arabsko-afriški kavi 
so razmeroma visoke; italijan
ski operaterji se zanjo ne za
nimajo. Tečaj sladkorja se je 
zopet dvignil, in sicer tako na 
londonskem kot na newyorškem 
trgu. Združene ameriške države, 
Velika Britanija in Sovjetska 
zveza so se menda obvezale, 
da bodo sprejele sistem mini
malnih in maksimalnih cen v 
mednarodni trgovini. Glede ta 
kega sistema prihajajo iz bolj 
razvitih dežel proizvajalk slad
korja pritožbe, ker te dežele 
ne marajo vnaprej določenih 
cen, z druge strani pa izražajo 
predstavniki manj razvitih de
žel proizvajalk zaskrbljenost, da 
ne bi bile minimalne cene pre
visoke. Mednarodna konferenca 
o sladkorju pri Združenih na
rodih se zaključi po vsej ver
jetnosti 15. oktobra. Cena ka
kava se je rahlo znižala. V Že
nevi se v kratkem prične kon
ferenca o kakavu, na kateri 
bodo sklenili mednarodni spo
razum za trgovino s tem živi
lom in določili minimalne cene.

ŽITARICE
Cena pšenice je nazadovala, 

četudi komaj opazno. Kupčij 
je bilo v preteklem tednu ze
lo malo, povpraševanje je bilo 
namreč slabotno. Po mišljenju 
avstralskega Bureau of Agricol- 
tural Economics se bo svetovna 
trgovina s pšenico v prihod
njem letu 1966 precej povečala. 
Avstralijo je prizadela huda su
ša, vendar bo letošnji pšenični 
pridelek kar ugoden (ne bo pa 
seveda dosegel rekordnih 370 
milijonov ton iz sezone 1964-65).

sko vino 11 stop. 710-780, belo 
vino iz Romagne 10 stop. 680 
do 700, rdeče 10 stop. 680-700, 
klasični toskanski Chianti 12-13 
stop. (1962) 420-520 za dvolitrsko 
steklenico, navadna toskanska 
vina 10-11 stop 680-730, Aretino 
belo 10 stop. 660-680, belo vino 
iz Mark 9-10 stop. 690-710, rdeče 
9-10 stop. 690-710, belo vino iz 
Sarinije 12 stop. 615-635. rdeče 
13-15 stop. 675-695 za stop./stot.

KRMA
GENOVA. Kokosove krmne 

pogače 6400-6500, kokosova kr
mna moka 5800-5900, moka iz 
tropin 3700-3750, iz sončnic 3900 
do 4000, iz sezama 6600-6700, 
moka iz prepečene soje 6800 do 
6825, sestavljena krma za ko
koši 7000-7100, krma za piščance 
8000-8100, krma za krave mle
karice 6000-6100, za prašiče 7100 
do 7200 lir za stot.

OLJE
MILAN. Oljčno olje extra 

880-900 lir za kg, fino oljčno 
olje 760-780, retificirano 740-760, 
semensko jedilno olje iz ze
meljskih lešnikov 440-450, se
mensko jedilno olje I. 380-390 
lir za kg

ŽIVINA ZA REJO
IN KLAVNA ŽIVINA
FIRENCE. Živina za rejo in 

vprego: teleta do enega leta 
stara 190-240.000 lir za glavo, 
teleta od 1 do 2 leti stara 
250-280.000, junci od 2 do 3 leta 
stari 600-630.000 lir za par, ju
nice 530-580.000 lir za par, voli 
3 do 4 leta stari 620-680.000 lir 
za par, voli 4 do 5 let stari 
650-700.000, 5 do 8 let stari 550 
do 600.000 lir za par, krave 3 
do 4 leta stare 650-700.000, 4 
do 5 let stare 670-720.000, 5 do 
9 let stare 550-600.000 lir za par. 
Klavna živina: neodstavljena te
leta 600-660, junci I. 515-540, II. 
485-505, voli I. 400-420, II. 350 
do 380, krave I. 380-410, II. 330 
do 350 lir za kg žive teže; de
bele ovce 250-300, suhe ovce 150 
do 180 lir za kg; debeli prašiči 
400-420, neodstavljeni prašiči 590 
do 620 lir za kg.

KAVA
TRST. Cene veljajo za kg 

ocarinjene kave: Pernambuco
18/19 1340, Santos Fancy 17/18 
1460, I.B.C. 1200, Ekvador extra 
superior 1370, Haiti naravna 
XXX 1460, Kostarika 1540, Mo
ka Hodeidah št. 1 1430, AP/1 
special 1320, Sumatra Robusta 
EK/1 1210, EK/special 1230, 
EK/3 1170, Slonokoščena obala 
1190 lir za kg.

MLEČNI IZDELKI
L ODI. Maslo iz centrifuge 

930-940, uvoženo maslo 900-920, 
lombardsko maslo 880-890, emilj- 
sko 870-880; sir grana proizv. 
1963 1500-1540, proizv. 1964 1340 
do 1400, erana svež (od 1 do 
3b cim) 980 1000, uležan (30 60 
dni) 1060-1090, sbrinz svež 840 
do 850, uležan 900-930,Emmen- 
thal svež 780-800, uležan 830-870, 
originalen švicarski Emmenthai 
1020-1050, avstrijski 800-830, pro- 
volone svež 880-910, 950-990, ita- 
lico svež 620-650, uležan 730-760, 
crescenza svež 540-570 uležan 
610-640, gorgonzola svež 630-650, 
uležan 820-850, taleggio svež 640 
do 660, uležan 720-760 lir za kg.

ŽITARICE
LODI. Fina domača pšenica 

6800-7100, dobra merkantile 6600 
do 6800, trda domača fina pše
nica 9600-9800, merkantile 9200 
do 9400, Manitoba 9550-9650, fi
na domača koruza 6200-6300, na
vadna koruza 4500-4600, uvožena 
koruza 4700-4750, Plata 5052 do 
5075; neoluščen riž Arborio 8700 
do 9200, Maratelli 8100-8400; o- 
luščen riž Arborio 17.300-18.100, 
Carnaroli 18.300-18.400, R. B. 15 
do 15.400, Maratelli 14.900-15.200; 
domač ječmen 5300-5500, uvožen 
4700-4800, domač oves 4700-5400, 
uvožen 4750-4875, domača rž 5 
tisoč 900-6000; pšenična moka 
tipa «00» 10.200-10.800, tipa «0» 
9700-9800, tipa «1» 9200-9300, ko
ruzna moka 6200-6400 lir za stot.

Kmet in vrtnar 
sredi oktobra

Zadostuje že žličica medu
čebele so koristne živalice. 

NA NJIVI: Ob pospravljanju j Letajo po raznem cvetju in z 
koruze ne pozabimo odstraniti z i jezičkom srkajo sladek sok ali 
njive tudi koruznico. Kdor pusti | nektar, katerega v lastnem že-

CENE NA PIRANSKEM TRGU
Na piranskem trgu je raz

meroma precej zelenjave, po- 
vrtnin in sadja. Čeprav je bila 
trgatev že končana prihaja na 
trg še vedno precej grozdja, 
ker ni več navala turistov, so 
se cene ustalile. Grozdje se 
prodaja po ceni 250 dinarjev 
navzgor, prav tako se cena ja
bolk, ki niso posebno lepa, su
ka med 250 in 300, fige gredo 
od 160 do 200 dinarjev, hruške 
160 do 360, mandlji (neoluščeni) 
400, limone 390. Korenje 200, 
čebula 160, pesa 200, krompir 
120, zelje 120 do 130, česen 300, 
fižol 300, fižol v stročju 260, 
paradižniki 120, paprika 160.

Razstava strojev 
za vinogradnike

S predsedniškim odlokom od 
12. februarja 1965 št. 162 je 
bil izdan nov zakon, ki ureja 
italijansko vinogradništvo in ki 
je začel veljati 24. septembra. 
Strokovnjaki menijo, da je ta 
zakon gotovo najstrožji in pa 
najbolj moderen na svetu. Z 
njegovo uveljavitvijo naj bi se 
v italijanskem vinogradništvu 
začelo novo obdobje. Osnovni 
namen zakona je čim bolj pre
prečiti uporabo kemičnih sred
stev pri pripravljanju vina.

V zvezi s tem naj opozorimo 
bralce, da bo na milanskem sej
mišču od 10. do 18. novembra 
II. mednarodna razstava strojev 
za vinarstvo. Na njej bo 180 
italijanskih, nemških, pa tudi 
angleških, francoskih, nizozem
skih, švicarskih, danskih, šved
skih in ameriških, podjetij pri
kazalo najsodobnejše stroje in 
opremo za prodelovanje grozdja, 
za ravnanje z vinom, za avto
matsko ustekleničen j e vina in 
drugih pijač in mnogo drugih 
strojev za vinarstvo. I

koruznico na njivi, napravi dvoj
no napako. Koruznica, ki bi si
cer lahko služila kot krma v 
mešanici z drugimi dodatki, pro
pada in gnije na njivi.

Poleg tega so v koruznih steb
lih pogosto (na spodnjih delih 
stebla), gosenice prosene vešče, 
ki povzročajo veliko škodo na 
koruzi in drugih rastlinah s tem, 
da rijejo v notranjost stebla. 
Stebla moramo jeseni porezati 
čisto pri tleh -in pokrmiti naj
kasneje do spomladi. Tako uni
čimo večje število gosenic. Ne- 
pokrmljeno koruznico spomladi 
sežgemo.

V VINOGRADU: Ko bo trga
tev, ki je letos precej zakas
nela, povsem za nami, se prič
ne novo vinogradniško leto. Ko 
trta odvrže vse liste, lahko 
pričnemo z obrezovanjem trt. 
Poudarjamo, da je obrezovanje 
pred odpadanjem listov navad
no škodljivo, ker slabi trto. Ne 
pozabimo, da so listi do trgatve 
zbirali hrano za grozde, po tr
gatvi pa zbirajo hrano za pra
vilno dozorevanje mladik. Ne
dozorele mladike so malo od
porne proti mrazu in nastop 
hujše zime nam lahko pov
zroči veliko škodo na trtah.

SADNO DREVJE: Kar velja 
za trto glede obrezovanja, velja 
tudi za sadno drevje. Z obrezo
vanjem sadnih dreves ne bomo 
nikdar pričeli preden ne odpade 
listje. V tem času pripravljamo 
jame za sejanje novih sadnih 
dreves. Posebno je to važno le
tos, ko je zemlja tako mokra, 
2temlja se mora malo posušiti 
in ogreti preden sadimo sadno 
drevesce. Mlado drevesce ne 
smemo saditi v blato in v pre
hladno zemljo.

lodčku «oživijo» (predelajo) v 
med, a tega vlagajo v celice 
satov.

Ni dolgo let, odkar so med 
prodajali v lekarnah, kar po
meni, da sodi med med zdra
vilna sredstva. Nič čudnega, saj 
so ga nabirale tudi po cvetju 
zdravilnih rastlin, katerih je v 
naravi mnogo.

Med uživamo samega, s ča
jem. z mlekom in tudi v me
denem pecivu. Pridne gospodinje 
poznajo marsikatero okusno pe
civo z medom. Medeni piškoti 
so svojstvenega prijetnega o- 
kusa in se ohranijo sveži pre
cej časa.

«Sandvič», na katerega smo 
namazali surovega masla, nato 
medu ter mu dodali še ribanih 
ali sesekljanih mandeljnov, se 
bo vsakomur prilegel, posebno 
še otrokom. Take malice so pri
poročljive slabokrvnim otrokom.

Da bo učinkovitost medu osta
la polnovredna, ne smemo medu 
kuhati ali segrevati samega ka
kor tudi ne v tekočinah. Vroč 
čaj ali mleko pustimo, da se 
nekoliko ohladi in šele nato 
primešamo primemo količino 
medu. Vsekakor medu ni se
grevati preko 60 stopinj. Zakaj 
to priporočilo? Zato, ker pri
sten med diha, je «živ», dokler 
ga ne zadržimo s previsoko vro
čino.

Med, keterega smo zaužili sa
mega, s kruhom, mlekom ali 
čajem bo prešel v kri brez pred. 
hodne obremenitve želodca ali 
črevesja. Zato pravimo, da je 
med lahko prebavljiv Hranilne 
in zdravilne lastnosti, ki jih 
vsebuje naravni med, naš or
ganizem takoj izkoristi.

Zastoj mehanske industrije 
v letu 1965

Po mnenju italijanskih pod
jetnikov se bo letos proizvodnja 
v mehanski industriji znižala 
v primeri z lanskim za okoli
4 odsto lanske proizvodnje. Med 
19 sektorji mehanske industrije, 
ki so prišli v poštev pri pred
videvanjih o letošnji proizvod
nji, katere iznaša zavod za raz
širitev prodajne mreže z rimske 
univerze, bodo konec leta kar 
pri 13 zabeležili proizvodni pri
manjkljaj v višini 19 odsto. 
Pri ostalih 6 pa bo letošnja 
celotna proizvodnja le za kakih
5 odsto višja od lanske.

Med posameznimi mehanski
mi strokami, kjer bo proizvod
nja najbolj nazadovala, so iz
delovanje naprav za dviganje 
in prevažanje blaga (tu naj bi 
proizvodnja padla za 41 odsto), 
dalje hidravličnih, termičnih in 
sanitarnih naprav (za 22 od
sto). strojev za gradbeno indu
strijo in za cestna dela (za 
18 odsto), strojev za tekstilno 
industrijo (za 19 odsto), za ži
vilsko industrijo (za 14 odsto). 
proizvodnja navadnih in motor
nih koles (za 12 odsto) in e- 
lektričnih motorjev «za 11 od
sto).

Poglavje zase pomeni indu
strija motornih cestnih vozil, 
ki bo napredovala za približ
no 4 odsto. Proizvodni prebitek 
bo menda tudi v industriji e- 
lektričnih gospodinjskih naprav 
in v obratih za razdeljevanje 
električne energije.

Najbolj se bo povečala pro
izvodnja železniškega in podob
nega materiala, in sicer za 
okrog 13 odsto.

V italijanskih 
rafinerijah več dela

V prvih petih mesecih letoš
njega leta so italijanske rafine
rije izčistile 27,6 milijona ton 
petroleja in njegovih derivatov, 
to pomeni 18,5 odsto več kot v 
istem razdobju lanskega leta.

Notranja poraba bencina se 
je medtem v primeri s prvimi 
petimi meseci lanskega leta po
večala za 8,3 odsto, poraba go
riva za kmetijske stroje za 10,7 
odsto in gorilnega olja za 8 od
sto. Na drugi strani se je po
raba maziv zmanjšala za 7,1 od
sto, poraba plinskega o-ja pa za 
2,3 odsto.

Pri izvozu so največji napre
dek zabeležili z gorilnim oljem,

tega so izvozili 76,1 odsto več 
kot v istem času preteklega le
ta, dočim se je izvoz bencina 
povečal za 56 odsto, plinskega 
olja za 49,8 odsto in petroleja 
za 22 odsto. Izvoz goriva za re
akcijska letala se je skrčil za 
8,3 odsto.

Italijanske pomaranče 
za Nemce

V prvi polovici tega leta je 
Z. Nemčija uvozila 5,3 milijona 
stotov pomaranč, kar znači 264 
tisoč stotov ali 4,8 odsto manj 
kot v prvem polletju 1964. Pre
težno jih-, nabavlja v Španiji; 
delež španskih pomaranč pri 
celotnem nemškem uvozu je 
naj višji, toda letos se je po
maknile niže, in sicer na 48 od
sto, dočim je lani znašal 59 
odsto. Španiji sledita v tem po
gledu Izrael m Maroko. Zna
čilno je, da se na nemškem 
trgu čedalje bolj uveljavljajo 
italijanske pomaranče. Teh so 
Nemci v prvih 6 mesecih le
tos uvozili 576.700 stotov ali 
kar 378.000 stotov več kakor 
v istem času lanskega leta.

Med družbo Pirelli 
in ZSSR

Italijanska družba Pirelli je 
podpisala s sovjetskimi gospo
darstveniki sporazum, po kate
rem bo dobavila Sovjetski zve
zi industrijsko opremo za izde
lovanje elastičnega konopca in 
gumijastih rokavic v vrednosti 
2,5 milijona dolarjev. V krat
kem bo družba Pirelli v Mo
skvi podpisala nov sporazum, 
in sicer za dobavo strojev za 
izdelavo umetnega usnja za pri
bližno 4 milijard lir vrednosti

Svetovni kongres 
o perutninarstvu

Od 15. do 21. avgusta 1966 
bo v Sovjetski zvezi 13. sve
tovni kongres o perutninarstvu. 
Kongres prireja vsaka štiri leta 
svetovno znanstveno združenje 
perutninarjev (WPSA), ki stre
mi po večji mednarodni izme
njavi znanstvenih in tehničnih 
podatkov glede proizvodnje in 
prodaje v perutninarstvu. Kon
gresa se bodo udeležile tudi 
Združene ameriške države.

R IJ E K A . Jugoslavija
Jadrolinija Je letos uvedla novo progo iz Trsta ln Benetk za 
Reko, Split in Dubrovnik ter Pirej, Aleksandrijo, Fort Said, 
Bejrut, Limassol, Heraklion, Pirej, Dubrovnik, Benetke in Trst 
To progo vzdržujejo najmodernejše ladje na Sredozemlju - 
m/l »DALMACIJA« in «ISTRA». — Vse informacije dobite pri 
potovalnih uradih ali pri agenciji «V. Bortoluzzis. piazza Duca 

degli Abruzzi, 1, Trst.
:-mmmm.... • m.  v "y""

! Med, ki smo samega ali v 
tekočini preveč segreli izgubi 
vsako boljšo lastnost in je za 
želodec težko prebavljiv

škoda, da so koristne lastno
sti medu med ljudstvom pre
malo znane. Se vam je spanec 
izneveril? žlico medu, samega 
ali razrešenega z vodo, pa vas 
bo spanec spet sladko objel. 
Posebno bledoličnim otrokom 
bodo ličeca kmalu pordečela, če 
jih bomo sladkali z medom. 
Za utrujeno delovanje srca je 
med izvrstna pomoč. Sploh je 
med za srce nenadomestljiva 
gonilna hrana. Zdravniki ga pri
poročajo! Posebno gozdni med 
se v obolelih dihalnih organih 
dobro odnese. In še v mnogih 
drugih primerih je med uspešno 
zdravilno sredstvo.

— a.
Letos v Italiji 

malo medu
Italijanski čebelarji se prito

žujejo, da ni čebelarstvo danes 
več donosno. Domača proizvod
nja medu še zdaleč ne krije 
potrebe notranjega trga. Letoš
nja proizvodnja je sploh slaba 
in cene se zato močno dvigajo. 
To pripisujejo naraščanju po
trošnje, ki jo domača proizvod
nja medu ne more kriti. Samo 
lansko leto je bila proizvodnja 
kolikor toliko ugodna in je ne
kaj medu ostalo v zalogi, ven
dar tudi ta zaloga ni zadostna.

Danes porabijo Italijani okrog 
70 do 80 tisoč • stotov medu na 
leto. Mnogo medu zato uvažajo, 
in sicer predvsem iz Argentine. 
Uvoz niha med 6 in 7 tisoč 
ali med 17 ali 18 tisoč stoti 
ietno, kar je pač odvisno od 
letine. Gre torej za precejšnje 
količine, ki negativno vplivajo 
na oblikovanje cen domačega 
medu, ki na ta način čebelar
jem ne prinaša skoro nobenega 
dobička več.

Italijanski Izvoz medu je ne
znaten; usmerjen je predvsem 
v Zah. Nemčijo.

CENE UVOŽENEGA MEDU
Argentinski (extra svetel) 235 

dolarjev za tono, mehiški 205 
dol. za tono fob, tanzanijski 250 
dol. t. fob, grški 350 dol. t. fob, 
madžarski 190 lir za kg, avstral
ski 270 lir za kg.

CENE ITALIJANSKEGA MEDU
Emilia-Romagna 230-280 lir kg, 

Abruzzo 250-300, Avellino 275 do 
300, Acacia 250-380, Eriča b. 150 
do 200, mešan iz cvetov južnih 
agrumov 200-300, Tirno 650-700, 
alpski 750-1200 lir kg.

Trgatev
na Primorskem

Na Primorskem v Jugoslaviji 
se je uradno pričela trgatev 
grozdja 1. oktobra in bo traja
la do konca meseca. Grozdje 
odkupujejo od zasebnih vino
gradnikov kmetijske zadruge po 
odkupnih postajah, urejenih v 
vseh vinogradniških središčih 
na Koprskem, Krasu, Vipav
skem in v Brdih. Odkupne ce
ne za sladkorno stopnjo so do
ločene po sortah od 5 do 8 
dinarjev. Na Koprskem so bolj
še sorte refošk, kabernet, mer
lot in malvazija, na Krasu te
ran, v Brdih rebula, tokaj ec, 
merlot in kabernet, na Vipav
skem pa zelen, rebula in mer
lot. V ostalem pa pridelujejo 
na Vipavskem še vedno največ 
navadnih belih sort. Vina šo
lajo in nato prodajajo velike 
kleti Vino Koper, Vino Sežana,

«Sena dosti na podu, 
vina malo v sodu»

klet v Vipavi in klet v Dobro
vem. Boljše sorte večinoma 
vstekleničujejo, ostalo prodajajo 
v sodih. Vino gre po Sloveniji 
in deloma tudi obmorski Hr
vaški. Neposreden izvoz gre po 
videmskem sporazumu v Itali
jo, posreden prek izvoznih po
djetij, a največ v Avstrijo, Nem
čijo in nekatere vzhodne države. 
Zaradi elementarnih vzrokov bo 
zlasti na Vipavskem in v Br
dih, pa tudi na Krasu, letošnji 
pridelek manjši od lanskega 
in ponekod bo tudi kakovost 
slabša.

R. G.

Dobra letina 
v Piemontu

V nasprotju z našimi kraji, 
kjer je nedavno slabo vreme 
pokvarilo dobršen del letošnje
ga pridelka, se odvija trgatev 
po gričih Piemonta v splošnem 
zadovoljstvu, zlasti na področju 
Cunea, Gattinare in Monferrata. 
V Cuneu in Gattinari bo trga
tev navrgla celo več grozdja 
kakor lansko leto in vino bo 
prav dobro. V Monferratu bo 
za spoznanje slabše, ker bo 
grozdja v splošnem manj kot 
lani vendar je njegova kako
vost zadovoljiva kljub gnilobi. 
Družbene kleti si nadejajo ne 
sicer izvrstno, vendar «dobro» 
vino. V Piemontu je največ 
naslednjega grozdja: nebbiola, 
barbere, frise, grignolina, mu
škata in malvazije.

MORILI MA DA LOŠKO
TRIESTE, ulica XXX Ottobre vogal ul. Torrebianra, telef. 35.740

Pohištva dnevne sobe oprema 
za urade • vozički - posteljico

permafles Razstave: Ul. Vatdirivo, 29 Ul. F. Filzi 7

TRST .

ftlobme

..GOSPODARIT VO“

Izhaja tedensko • Uredništvo in 
uprava: Trst, Ulica Geppa 9, tel 
38-933 • Cena: posamezna številka 
lir 35.—, za Jugoslavijo din 40.—. 
Naročnina: letna 1300 lir, polletna 
700 lir Pošt tek rač »Gospodar
stvo« št 11-9396 Za Jugoslavijo 
letna 1800 din, polletna 900 din. 
Naroča se pri ADIT, Državna za 
ložba Slovenije, Ljubljana, Stari 
trg 3-1, tek. rač 600-14-603-86 Za 
ostalo inozemstvo 4 dolarje letno 
Cene oglasov: za vsak mm višine 
v širini enega stolpca 60 lir • Od
govorni urednik: dr Lojze Berce 
Založnik: Založba »Gospodarstva« 
« Tiskarna Založništva tržaškega 
tiska (ZTT) Trst, Ul Montecchi 6

A V TOPRE VOZNIŠKO 
PODJETJE

A. POŽAR
TRST — VIA B(X:uACCTO. 3 

Tel. 28-373

Prevzemamo vsakovrstne pre

voze za tu in inozemstvo - Po
strežba hitra — Cene ugodne

TRANS-TRIESTE Soc. a r. L

TRST - TRIESTE, Via Donota 3 Tel. 38-827,31 906,95-880

UVAŽA vse lesne sortmane in produkte gozdne 
industrije.

IZVAŽA; vse proizvode FIATove avtomobilske 
industrije in rezervne dele Vse vrste 
gum tovarne (! E AT in vse proizvode 
najvažnejših italijanskih industrij.

PRIZNANO MEDNARODNO 

AVT0PREV0ZNIŠK0 PODJETJE

LA GORIZIANA
Gorica Via D. d’Aosta N. 180 Tel 2845, 54-00 Gorica

PREVZEMAMO PREVOZ VSAKOVRSTNEGA BLAGA
Posebni pogoji za prevoz blaga v Jugoslavijo

SPtOSNA 
PLOVBA 
Pl RAN

VZDRŽUJE Z MODERNIMI TOVORNO — 
POTNIŠKIMI LADJAMI REDNO PROGO
JADRAN - JUŽNA AMERIKA

JADRAN — ZAHODNA AFRIKA
REDNO LINIJO OKOLI SVETA

ter nudi ladijske prevoze po vsem svetu z mo
dernimi tovornimi ladjami od 8.000 do 18.000 
ton nosilnosti: —
Za vse informacije se obrnite na upravo podjetja: 
SPLOŠNA PLOVBA, PIRAN. Župančičeva 24, 
Telegrami: PLOVBA-PIRAN, Telexi: 035-22—035-23, 
Telefoni: 23-470 do 73-477 in na naše agente po
vsem svetu

JntsARuhOfUi fcofieA,
MEDNARODNA ŠPEDICIJA IN TRANSPORT 

KOPER • TELEF. 21-830 . TELEX 03517 

PREDSTAVNIŠTVO v Trstu, via Roma, 15 • Tel. 37-823

Dodajanje ledu ln vskladiščenje blaga — 
Kvantitativni prevzem — Poslovanje na 
mednarodnih sejmih m razstavah — Redni 
zbirni promet iz evropskih centrov — Med
narodni cestni transport blaga z lastnimi 
kamioni po kopnem, po morju, po rekah in 
zraku - Carinjenje blaga - Transportno 
zavarovanje blaga — booking ladijskega pro
stora — Kontrola transportnih dokumentov 
— strokovno pakiranje.

FILIALE:
Koper, Ljubljana, Maribor, Zagreb, Zagreb-sejem, 
Sežana, Kozina, Prevalje, Nova Gorica, Rožna do
lina, Jesenice, Rijeka, Beograd, Novi Sad, Subo
tica, Celje. Podgorje, Sarajevo, Bar, Zrenjanin, 
Dimitrovgrad.

• r j « t a

D U C O LLI Ki | vJ A

Gestisce , servizi merci e passeggen suUe Unec:

ADRIATICU - 

ADRIATICU - 

ADRIATICU - 

ADRIATICU - 

ADRIATICU - 

ADRIATICU - 

ADRIATICU - 

ADRIATICU -

NURD RURUPa (servizio celere ed espresso) 
partenze da Rtjeka ogni 7 giorni
NOKD AMKKIGA (Norih ul Hatleras)
partenze ogni 10 giorni 
NUl) AMERICA 
partenze ogni 20 giorni 
I.KVANTE
partenze ogni i giorni 
IRAN - 1RAU 
partenze ogni 36 giorni 
IN IMA - PAKISTAN - BURMA 
partenze ogni 30 giorni 
KSTRKMU ORUSNTK 
partenze ogni 30 giorni 
GOLFU MKSSICO 
partenze ogni 20 giorni

con 57 moderne e rapide navl, 666 cuccette e 372.229 B.R.T.

La «JUGOLINlJA» accetta U crasporto di merci anche tu 
porti fuori delle iinee reeolar

TRASP0RTATE LE MERCI E VIAGGIATE CON LA
— «JUGOLINIJA > - RIJEKA —


